
– Több szakember szerint
a kormány az utolsó pillanat-
ban lépett, amikor már bizo-
nyos iparágak helyzete majd-
nem tarthatatlanná vált, hi -
szen szakmunkások hiányá-
ban bizonyos megyék már
képtelenek voltak újabb be -
fektetôket fogadni, könnyen
meglehet, hogy egyes autó-
gyárak talán azért vá lasz -
tották például Szlo vá ki át,
mert ott találtak szakembe-
reket.

– Néhány éve valóban nyilván-
valóvá vált, hogy a kilencvenes
évek oktatáspolitikája, amely a
felsôoktatást favorizálta, súlyos
károkat okozott. Valóban egy -
sze rûen elfogytak a szakmun-
kások. Utólag kár boncolgatni,
hogy miért jutottunk idáig, bár
nagyon tanulságos, hogyan
hanyagolhatták el ennyire a
szakiskolákat. 2004 óta viszont
új filozófián alapuló szakképzési
rendszert dolgoztunk ki. Ez a
Munkaügyi Minisztérium irányí-
tásával  történik, és keretegyez-
ményt kötöttünk a gazdasági
élet szereplôivel is. Közösen
menedzseljük a képzés megújí-
tását…

− Milyen eredményeket
könyvelhetnek el az új kép-
zési rendszernek köszönhe-
tôen?

− A közoktatás totális megújí-
tásának köszönhetôen új orszá-
gos képzési jegyzéket  állítot-
tunk fel, s a többi között csök-
kent a választható szakmák szá -
ma. Ugyanakkor nagyon  rugal-
mas a struktúra, sok elágazás
van, sokféle pályát lehet bejárni,
és nagy az átjárás az egyes szak-
macsoportok között. A lényeg:
mindenekelôtt a gazdaság válto-
zó igényeihez igazodik az új kép-
zési rendszer. A másik fontos
változás, hogy a szakiskolák
eddig nehezen tartották fenn
magukat, hiszen az önkormány-
zatoknak sem volt igazán érde-
kük, hogy költsenek rájuk. Miért
is, hiszen közvetlenül semmi
hasznát nem látták. Eddig jobbá-
ra az iskolaigazgatók ügyessé-
gén, fantáziáján múlt, hogy egy-
általán fenntartsák az iskolát,
többségük ugyanis a túlélésért
küzdött. Holott ideális helyzet-
ben inkább azzal kellett volna

törôdniük, hogy új szakmákat
vegynek fel, megújítsák az okta-
tást, de erre sem lehetôségük,
sem pénzük nem volt.

Most viszont oktatási közpon-
tokat hoztunk létre, amelyek
sokkal több támogatást kapnak,
egyebek között lehetôségük van
pályázat útján pénzhez jutni.

− S hogyan változik majd
meg a helyzet? Ha felmérték,
hogy milyen szakmából hiá-
nyoznak sokan, hogyan tud-
ják a lemaradást behozni az
iskolák?

− A kapacitásokat, azt, hogy
milyen szakmákat preferáljunk,
s azokból hány fôt kell kiképezni,

a regionális fejlesztési képzési
bizottságok döntik majd el. Hely-
ben tudják ugyanis pontosan
megmondani, hogy milyen üze-
mek, munkahelyek jöttek létre, s
azok mennyi és milyen szakmun-
kásra tartanak igényt. Nos, a hét
régióban létrejött hét fejlesztési
és képzési bizottság, s az elsô
döntési szakasz most zárult le. A
munkatársaim jelenleg is értéke-
lik az anyagokat, de az már most
látszik, hogy komoly változások-
ra lesz szükség, ha azt szeret-
nénk, hogy az oktatás közelítsen
a gazdasági élethez.

− A következô beiskolázás-
nál nyilván ennek már nyoma
lesz, de árulja el, milyen
területen érzékelték a legna-
gyobb elmaradást, hol lesz
szükség tûzoltásra?

− Talán nem meglepô, de elsô-

sorban az építôiparban és a gép-
iparban hiányzik nagyon sok
szakember. A vállalatok szerint
csak az építôiparban százezer-
nél több szakmunkás hiányzik,
márpedig a Nemzeti Fejlesztési
Terv keretében nagyberuházá-
sok kezdôdnek majd a követke-
zô években. A kilencvenes évek
óta felére, harmadára csökkent
a szakmunkások száma, s ôket
csak részben tudták külföldi
munkaerôvel helyettesíteni.

− Ezek szerint már látják
az alagút végét, immár jó a
szakmai háttér, megújították
az intézményi hálózatot és a
döntést is az illetékes regio-
nális bizottságok hozzák, de
ki ül be az iskolapadba? Van-e
arra receptjük, hogy ezután
többen jelentkezzenek a szak -
iskolákba?

− Jó kérdés, de erre is van vála-
szunk. Természetesen nem fo -
gunk egyetlen akcióval célba érni,
talán ez a legnehezebb felada-
tunk, hiszen szakmák tucatjainak
kell visszaadni a presz tízsét. Jövô-
re 7,8 milliárd forintot költünk az
orientációs, pályakövetési prog-
ramra. A szülôket és a gyerekeket
is meg kell gyôzni. El kell menni

az általános iskolákba, s a szemé-
lyes motiválás mellett kiadvány-
okkal, honlapokkal és különbözô
rendezvényekkel is megerôsít-
hetjük, hogy ezeknek a szakmák-
nak van jövôje, a végzôsöknek
lesz állásuk, s a keresetek sem
rosszak. A valóságot kell bemu-
tatni, hogy ne a divat után menje-
nek, ismerjék meg a magyar gaz-
daság helyzetét, s a reális lehetô-
ségeket. Jövôre, vagyis 2009 szep -
temberétôl már ösztöndíjat fo -
gunk adni a hiányszakmákra je -
lentkezô szakmunkástanulóknak.
S azt is szeretnénk nyomon követ-
ni, hogy az elhelyezkedô szak-
munkások ho gyan boldogulnak
ké sôbb, hány évig dolgoznak egy
helyen, hogy késôbb korrigálni
tudjunk, ha esetleg az oktatás
valamiben lemaradt…

(Folytatás a 4. oldalon)

Megkezdôdött a magyar szakképzés
felzárkózása az európai, illetve a
világszínvonalhoz – fejti ki Szilágyi
János, az MKIK oktatási és képzési
igazgatója.

(3. ol dal)

Heves megye szakképzô intézményei -
ben már megkezdték az elôselejtezô-
ket, a versenyzôk kiválasztását –
mondja File Sándor, a Heves Megyei
KIK oktatási irodavezetôje.

(3. ol dal)
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– A szakmunkásképzés sem
tudja függetleníteni magát a
világ folyamataitól – mondja az
elnök. – Ez a fô oka, hogy egy-
hamar nem is várható látványos
javulás. A kérdés csak az, hogy
Magyarország mennyire tudja

tompítani a világban végbe-
menô hátrányos folyamatok
hatásait. 

– Valójában milyen össze-
függés van a nemzetközi je -
lenségek és a hazai képzés
helyzete között? Egyáltalán,
miért olyan lesújtó a vélemé-
nye a világban tapasztalható
színvonalról?

– Nagyon nyilvánvalóak az
okok. Európában mindenütt
csökken a gyerekek száma, és
még inkább azoké, akik szak-
munkások akarnak lenni. Az
elmúlt évtizedekben a fizikai
munka presztízse erôsen csök-
kent. Mindebbôl következik,
hogy ha kevesebb a gyerek, és
még kevesebb akar közülük
szakmát tanulni, akkor nehéz
látványos javulást elvárni. Ezért
aztán az egyes országok egymás-
tól szívják el a még meglévô, jól
képzett embereket. Ebbôl a
szempontból hozzánk képest
még nehezebb helyzetben van
Románia vagy Bulgária, ahon-
nan még inkább igyekeznek
elcsábítani a jó és viszonylag
olcsón alkalmazható szakkép-
zett embereket. 

– Milyen esélyek és utak
vannak akkor ahhoz, hogy a
nemzetközi hatásokat és a ha -
zai nehézségek következmé-
nyeit enyhíteni lehessen?

– Kétségtelen, hogy a mai
helyzethez nemcsak a világjelen-
ségek következményei vezettek,
hanem a hazaiak is. Ismert és
igen sajnálatos az a tény, hogy a
mostanában végzett nemzedék
tagjai közül szinte minden ne -
gyedik úgy fejezi be tanulmánya-
it, hogy semmilyen szakmája
sincs. Ebbôl következôen az útja
jóformán egyenesen vezet a
mun kanélküliek közé. Ilyen kö -
rülmények között különösen
fontos, hogy minden lehetôség-
gel megpróbáljunk javítani a
helyzeten.

(Folytatás a 4. oldalon)

Abban szinte minden hozzáértô egyetért, hogy Magyar -
országon a szakképzés igen súlyos helyzetben van. Bár a
kilencvenes években még az volt az ország egyik fô vonzere-
je a külföldi tôke számára, hogy igen nagy számban talál-
hattak itt a cégek jól képzett szakembereket, köztük szak-
munkásokat is. Mára ez az elôny szinte teljesen elapadt.
Ezzel egyetért Parragh László, a Magyar Kereskedelmi és
Iparkamara elnöke is, sôt, még azt az illúziót sem próbálja
kelteni, hogy a helyzet lényegesen jobbra fordulhatna. Sze -
rinte legfeljebb tompítani lehet a nemzetközi hatásokat.

Szûcs Erika: A szülôket és a diákokat is meg kell gyôzni, hogy a szakmun-
kát válasszák

Parragh László a szakmák presztízsérôl és a szakmunkás-
ösztöndíjról

Az oktatás még nem teljesen
igazodik a gazdaság igényeihez

Az SZKTV különszám a Nemzeti
Szakképzési és Felnôttképzési

Tanács támogatásával készült, az
1/2007 NSZFT pályázat keretében

Peredi Ágnes

Dalia László

Parragh László: Jövôre további új szakmák átvétele várható

Szûcs Erika szociális és munkaügyi miniszter

Ösztöndíjat kapnak
a hiányszakmát választó tanulók
A Szakma Kiváló Tanulója Versenyen csak a legjobbak
indulhattak, ám a szakiskoláknak nap mint nap meg kell
küzdeniük azzal a hátrányos helyzettel, hogy egyre
kevesebb a jelentkezô, és többnyire nem a legjobb tanulók
közül válogathatnak. A szaktanárok sincsenek kellôen meg-
becsülve, sem anyagilag, sem erkölcsileg. A vállalatok pedig
az egyre nagyobb szakmunkáshiányra panaszkodnak,
s akik kijönnek az iskolapadból, azok sincsenek mindig a
korszerû tudás birtokában. A kormány néhány éve el ha tá -
rozta, hogy változtat a kilencvenes évek óta érzékelhetô
kedvezôtlen tendencián. Szûcs Erika szociális és munkaü-
gyi miniszter elmondta: jövôre 7,8 milliárd forintot költenek
a szakmunkásképzés javítására, és a hiányszakmákban
ösztöndíjat is adnak a szakmunkásoknak.

Valóban nélkülözhetetlen az
egyes szakmák megismertetése
még a pályaválasztás elôtt,
viszont ezt széles körben kell
megtennünk, az iskolákon kívül
nemcsak a fiatalokat kell meg-
nyernünk, hanem a szülôket is.
A szakmunkás pályamodell be -
mu ta tása, népszerûsítése révén
olyan pályaorientációt kell elô-
segítenünk, amely biztosíthatja,
hogy az eddig hiányszakmának

számító területeken is megjelen-
jenek a tanulók. A Magyar
Kereskedelmi és Iparkamara,
valamint a Szociális és Munka-
ügyi Minisztérium megállapodá-
sa alapján a kamarának gondo-
zásra átadott szakképesítések-
ben egy olyan nagyszabású ver-
senyt rendeztünk, amely a nap-
pali tagozatos végzôs diákok
számára igazi élményt adott. A
Szakma Kiváló Tanulója Verseny
fôbb célkitûzése volt a magyar
szakképzés színvonalának eme-
lése mellett a szakképzés ered-

ményeinek bemutatása, méghoz -
zá széles körben.

(Folytatás a 4. oldalon)

Látványos volt a tavaszi Szakma Sztár Fesztivál

Bihall Tamás a Szakma Kiváló
Tanulója Országos Versenyrôl
Vissza kell adni a szakmák becsületét, és növelni kell a fi zi -
kai szakmák társadalmi presztízsét, vonzerejét. Ezt a meg -
állapítást szinte minden, a szakképzéssel kapcsolatos dön-
tési fórumon hallhatjuk. Vajon azt is tudjuk már, hogy
melyek a szakmák népszerûsítésének legjobb módszerei, és
mivel érhetünk el eredményeket? – tettük fel a kérdést Bihall
Tamásnak, az MKIK alelnökének, az Oktatási és Szak kép -
zési Kollégium elnökének.

M. Vadas Zsuzsa

Bihall Tamás: Az eseménynek fesz -
tiváljellege volt

A verseny teljes logisztikáját az
ELMÛ vállalta – hangsúlyozza
Terényi Nándor, az ELMÛ személy-
zetfejlesztési osztályvezetôje.

(6. ol dal)
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A korábbi gyakorlattól eltérô-
en – a felhasználók és az iskolák
igényeinek megfelelôen – az
alábbi célok megvalósítása érde-
kében néhány változást vezet-
tünk be.

A verseny fô célkitûzései: 
• A magyar szakképzés szín-

vonalának emelése, a szakkép-
zés eredményeinek bemutatása
széles körben.

• A végzôs tanulók és az isko-
láik (tágabban a magyar szak-
képzéssel) szakmai megfelelte-
tése a gazdaság igényeinek és
elvárásainak. 

• A szakképzésben részt vevô
tehetséges tanulók számára a
korábbinál szélesebb körû meg-
mérettetési lehetôség biztosítá-
sa (a 15 szakképesítésben 2000
tanuló vett részt az SZKTV írás-
beli elôdöntôjén). 

• A gyakorlati szintvizsga sze-
repének erôsítése a szintvizsgán
elért pontszámok beszámításá-
val a döntôre továbbvitt pont-
számokba.

• A „fizikai szakmák” társadal-
mi presztízsének és vonzerejé-
nek növelése, a szakmunkás pá -
lya modell bemutatása, nép sze -
rû sítése, a pályaválasztás és a
pályaorientáció elôsegítése.

• A verseny fesztiváljellegé-
nek erôsítése új, kötetlen for-
mákkal.

• Életszerû, gyakorlatorien-
tált, kompetenciákat mérô fel-
adatsorok bevezetése.

• Értékelés gyakorlatorientált
és a kompetenciákat mérô fel-
adatok alapján. 

• Az SZKTV-t a jövôben kiegé-
szíti a korábban végzett ifjú
szakmunkások szakmai verse-
nye. A legjobb ifjú szakmunká -
sok kerülnek be a versenybe,
akik hasonló díjakra és elisme-
résekre számíthatnak, mint fia-
talabb társaik. 

Az írásbeli elôdöntôk lebonyo-
lítását az MKIK szervezésében a
területi kamarák köz re mû kö dé -
sé vel a hálózatszerû mûködés
biztosította valamennyi megye-
székhelyen. A Magyar Kereske-
delmi és Iparkamara a verseny-
zôktôl nem kért nevezési díjat.

Az SZKTV írásbelin a 15 szak-
képesítésben 2000 tanuló vett
részt, a legtöbb versenyzô az
asztalos, a szobafestô-mázoló és
tapétázó, a fodrász és a kozmeti-
kus szakmában jelentkezett, a
legkevesebb a férfiruha-készítô,
bôrdíszmûves és a kár pi tos -
szakmában indult.

Az országos döntôn 15 szak-
mában összesen 145 tanuló ver-
sengett, 66 szakképzô iskolából. 

Azok a döntôbe bekerült ver-
senyzôk, akik az írásbeli, a gya-
korlati, illetve a szóbeli verse-
nyen elérték a megszerezhetô
pontok 60 százalékát, a 26/2001.
(VII. 27.) OM rendelet 7. § (6)
bekezdése alapján jeles osztály-
zatot kaptak, és mentesültek az

adott versenyrésznek megfelelô
vizsgarész letétele alól (lásd az
ábrát).

Az SZKTV megrendezésére
2008. április 23–25. között – a
kü lönbözô lehetséges helyszí-
nek közül – a legmegfelelôbbnek
a Hungexpo Vásár és Reklám
Zrt. Budapesti Vásárközpontjá-
nak B pavilonja bizonyult.

Az egyes szakmákat érintô ver-
senyfeladatokat a kamara által
kidolgozott és 2005-ben megje-

lent – szvk-k alapján állították
össze. A versenymunkák elkészí-
tésének folyamatát – a Hungexpo
Budapesti Vásárközpontja  terü-
letén – a látogató közönség figye-
lemmel kísérhette.

A két nap alatt a fesztiválnak
csaknem 10 000 látogatója volt,
ebbôl 8000 diák vidékrôl, 200
különbusszal érkezett, így lehe-
tôvé vált a vidéki iskolák (álta-
lános és középiskolák) tanulói-
nak bevonása a szakmai meg-
mérettetés és fesztivál program-
jaiba.

A verseny sikerét közvetlenül
415 fô szakértô, szervezô és ver-
senyzô, illetve 242 szervezet
(szakiskolák, támogató vállalko-
zások, kiállítók) támogatta. A
fesztivál jelentôs mértékben
hozzájárult a fizikai szakmák
társadalmi megbecsültségének,
elismertségének és vonzerejé-
nek növeléséhez, a szakmunkás
pályamodell bemutatása és nép -
szerûsítése révén.

Az ünnepélyes eredményhir-
detés 2008. április 25-én volt. 

Az újszerû szakmai verseny
fontosságát átérezve a megren -
dezéshez jelentôs támogatást
nyújtottak az építôipari szakmák
képviselôi – többek között a
Saint Gobain Weber Terranova
Építôanyagipari Kft., a Wiener -
ber ger Zrt.,  a Trilak Festékgyár-
tó Kft., valamint a szolgáltatási
ágazat vezetô cégei, mint példá-
ul a Gigi Magyarország Kft. és a
L’Oréal Magyarország. Az egy
szakmában érintett cégek példa
értékû összefogására a villany-
szerelô-tanulók versenyének
támogatása szolgált: az ELMÛ
Nyrt., az OBO Bettermann Ke -
res kedelmi és Szolgáltató Kft., a
Schneider Electric Hungária Vil-
lamossági Zrt., a Hensel Hun gá -
ria Villamossági Kft. és a Stra -
bag-MML Kft. egyaránt jelentôs
részt vállalt a szponzorációban.

Kedvezô változtatásnak bi zo -
nyult a díjazások mértékének
egységesítése, így elkerülhetôvé
vált, hogy a jelentôs támogatói
háttérrel és tehervállaló képes-
séggel rendelkezô szakmákkal
szemben hátrányos helyzetbe
ke rüljenek azok, amelyeknek
szûkösebbek az anyagi lehetôsé-
geik. 

Több szakmában a szponzor
cégek elhelyezkedési lehetôsé-
get is kínálnak a legjobb képes-
séggel rendelkezô versenyzôk-
nek.

Az SZKTV keretein belül
bonyolítottuk le a kozmetikus és
a villanyszerelô szakképesítés-
ben a WorldSkills, valamint a vil-

lanyszerelô szakmában az Euro -
Skills elôválogató versenyt is.
Azok a tanulók, végzett szakem-
berek jelentkezhettek erre az
elôválogatóra, akik az adott ver-
senyig nem töltik be a 22. élet-
évüket, és angolnyelv-tudással is
rendelkeznek.

A 2008. áprilisi rendezvényen
részt vevô gazdálkodó szerveze-
tek, iskolák, látogatók, az SZMM
jelen lévô képviselôi, külföldi
résztvevôk véleménye szerint a
magyarországi nemzeti verseny
rendezésének színvonala nem-
zetközi összehasonlításban is
megállta a helyét. Ma gyar or szá -
gon elsô ízben rendeztünk nyílt,
fesztiváljellegû országos tanul-
mányi versenyt, 10 000 látogató
részvételével.

A Szociális és Munkaügyi
Minisztérium támogatásának kö -
szön he tôen 2009-ben is lesz
Szak ma Kiváló Tanulója Ver-
seny. A minisztérium támogatja,
hogy a versenyben szereplô 15
szak ma újabb 9 szakmával bô -
vül jön. Ennek megfelelôen jövô-
re már 24 gyakorlatigényes szak-
mában teremt megmérettetési
lehetôséget a fiataloknak a Szak-
ma Sztár Fesztivál. A 2009. évi
verseny megrendezésekor ter-
mészetesen felhasználjuk az idei
tapasztalatokat. Várjuk a szak-
mák iránt elkötelezett szakem-
berek segítségét, támogatását
annak érdekében, hogy a szak-
mák legjobbjai méltó elismerés-
ben részesüljenek. Az MKIK
mintegy az SZKTV ernyôszerve-
zeteként, az organizátor szere-
pében együtt kívánt mûködni
minden olyan, a szakképzésben
érintett szervezettel, amely elkö-
telezett a minôségi szakképzés
iránt. 

Az SZKTV-hez kapcsolódó
aktuális információk megtalál-
hatók a www.szakmasztar.hu
honlapon is.

Az SZKTV lebonyolításának 2008. évi tapasztalatai

Jövôre már huszonnégy szakma
tanulói versenyezhetnek

Ács-állványozó
Bôrdíszmûves
Épületburkoló
Asztalos
Cukrász
Szobafestô-mázoló és tapétázó
Fodrász
Kárpitos
Kozmetikus
Kômûves
Pincér
Férfi- és nôiruha-készítô
Szakács

Villanyszerelô
Épületgépészeti csôhálózat-
és berendezésszerelô
Gépgyártósori gépkezelô,
gépszerelô
Géplakatos
Hegesztô
Hûtô- és klímaberendezés-
szerelô, karbantartó
Kereskedô
Szerkezetlakatos
Szerszámkészítô
Tetôfedô

A Szociális és Munkaügyi Minisztérium a Magyar Ke res -
kedelmi és Iparkamarával közösen 2008 áprilisában az
MKIK-nak gondozásra átadott szakképesítésekben a nappa-
li tagozaton végzôs tanulók számára megrendezte a Szak-
ma Kiváló Tanulója Versenyt.

Kalmár Zsolt

Döntôbee jutottakk létszámaa szakmánként

Az SZKTV által érintett szakképesítések:

A siker, úgy tûnik, sikert szül.
Hiszen a Szakma Kiváló Tanuló-
ja Verseny országos döntôjébe
az elmúlt tanévben heten jutot-
tak be Jász-Nagykun-Szolnok
megyébôl. Ott pedig alaposan
helyt is álltak. Hiszen az
asztalostanulók a 8. és a 13., a
kô mû vesek 7. és 10., a nôiruha-
készítôk a 9., illetve a 10. helyet
szerezték meg. Ölvedi Alina
pedig szakmája igazi sztárja lett,
hiszen a kozmetikusok között a
2. legjobb eredményt érte el.

Szabó Zoltán, a kereskedelmi
és iparkamara megyei szakkép-
zési vezetôje szerint azonban
nem csak ez hozhatta meg a
szakmunkástanulók kedvét a
megméretésre. Az is hozzájárult,
hogy az országos döntôre ha -
zánk összes iskolája meghívást
kapott látogatóként. A lehetô-
séggel pedig Jász-Nagykun-
Szolnokból is nagyon sok iskola
élt. Így a diákok látták, hogyan
dolgoztak, mit csináltak az
akkor végzôs tanulók. Ráadásul
a verseny teljes egészében in -
gyenes volt, mivel a Szociális és
Munkaügyi Minisztérium tá mo -
gatásával a Magyar Kereskedel-
mi és Iparkamara szervezte és
finanszírozta azt.

Hogy az idei tanévben hányan
szeretnének a szakma sztárjai
lenni a megyében, azt még pon-
tosan nem tudni. Tavaly 14 szak-
mában 79-en írták meg az írás-
belit. Idén, bár még nem jelent
meg a hivatalos felhívás, máris
126 fiatal jelezte, hogy szívesen
részt venne a megméretésen. Ez

pedig már akkor is az érdeklô-
dés tisztes növekedését jelzi, ha
ezúttal több, 24 szakmában
tehetik próbára tudásukat a jövô
szakemberei.

Szabó Zoltán szerint a tanulók
több ok miatt is egyre fonto-
sabbnak érzik a versenyt. Egy-
részt, mert így „éles” körülmé-
nyek között próbálhatják ki,
hogy mennyit is tanultak meg
választott szakmájukból a kép-
zés évei alatt. Másrészt, akik egy
adott vizsgarészben 60 százalék-
nál jobb eredményt érnek el,
azok jelessel mentesülnek a
megfelelô szakmai vizsgarész
alól. Ugyanakkor a versenyt a
vállalkozók, nagyobb cégek is
figyelik. Ezt jelzi, hogy szpon-

zorként több cég is támogatja a
rendezvényt. A legjobban sze-
replô fiatal szakembereknek
pedig munkalehetôséget ajánla-
nak. Ilyenre a megyébôl is volt
már példa. 

Az életben, a mindennapi gya-
korlatban, ki hogy állja meg a
helyét, ahhoz nem csak a mes-
terfogások ismeretére van szük-
ség. Fôleg a szolgáltatásban dol-
gozóknak van nagy szükségük a
piaci ismeretekre. Éppen ezért a
megyei kamaránál fontosnak
tartják, hogy minél több tanuló
gazdálkodóknál, vállalkozóknál
töltse le a gyakorlati képzési
idôt. Szabó Zoltán szerint így
ugyanis jobban elsajátítható pél-
dául, hogyan kell kommunikálni
a vevôvel.

Jász-Nagykun-Szolnok megyé-
ben 318 gazdálkodó biztosít gya-
korlati képzést, összesen 533 gya-
korlati képzôhelyen. Számuk – ha
lassan is, de – növekvô. A múlt
tanévben összesen 1781 fiatal vé -
gez te a gyakorlatát ta nu ló szer  -
zôdéssel a gazdálkodóknál. Ez
mintegy 50 százaléka a megye
szakmunkástanulóinak. Bár van-
nak néhányan, akik megállapo-
dással tanulnak egy-egy munkál-
tatónál, ám a többiek még mindig
a képzô iskolák tan mû he lyei ben
igyekeznek megszerezni a kellô
szakmai jártasságot.

A kamara ötfôs tanácsadói
hálózattal is igyekszik segíteni a
gyakorlati képzôhelyeket. Ezek
a szakemberek – mint Szabó
Zoltán elmondta – a megyében
minden gyakorlati képzésre je -
lent kezô gazdálkodót felkeres-
nek, és minôsítik, hogy megfele-
lôek-e a feltételek az oktatásra.

De késôbb is folyamatosan
ellen ôrzik a képzést. Ugyanak-
kor tanácsadással is segítik a
vállalkozókat. Az elmúlt tanév-
ben például 3300 alkalommal
nyújtottak valamilyen segítséget
helyszíni ellenôrzéskor, vagy a
kamaránál személyes, telefonos,
illetve e-mailes megkeresésre. A
gyakorlati oktatásra jelentkezô
vállalkozóknál elônyben részesí-
tik a mestervizsgával rendelke-
zôket. A mesterképzésen ugyan-
is pedagógiai ismereteket is
oktatnak, ami segíti a tanulók-
kal való foglalkozást. 

Tavaly egyébként minden
korábbinál többen, csaknem szá-
zan tettek mestervizsgát Jász-
Nagykun-Szolnok megyében.

Jász-Nagykun-Szolnok megyében mind többen szeretnének
a szakmájuk sztárjai lenni. Ezt jelzi, hogy az elôzetes fel -
mérések alapján sokkal többen jelentkeznek a Szakma
Kiváló Tanulója Versenyre, mint az elmúlt tanévben.

Teleki József

Kômûvestanuló gyakorlaton

Cukrásztanuló tortakészítés közben

Jász-Nagykun-Szolnok megyében egyre többen jelentkeznek

Száznál is többen lennének
szakmájuk sztárjai a megyében

Hiányzó
iparosok

Géplakatos, ács-állványozó,
minôsített hegesztô, magasan
képzett forgácsoló – ezekbôl a
szakmunkásokból akad a legna-
gyobb hiány Jász-Nagykun-
Szolnok megyében. 

Mindez egy hosszabb folya-
mat eredményeként alakult ki,
melyen változtatni nem könnyû
– véli Szabó Zoltán. A ka ma ra
megyei szakképzési vezetôje
elmondta: volt egy idôszak,
amikor az ország más részeihez
hasonlóan nem prosperált iga-
zán az ipar. A feldolgozóipari,
elsôsorban a fémipari szakmák
elvesztették presztízsüket. Az
ilyen képzettséggel rendelke-
zôk munkát sem nagyon talál-
tak, így nem is jelentkeztek a
fiatalok szakképzésre. Mindez
megváltozott, a megye gazda-
ságának húzóágazata lett a fel-
dolgozóipar, azon belül is a
gép ipar. Így megnôtt az igény
az ilyen szakmák iránt.

Mindezek a képzések most
bekerültek az Észak-alföldi
régió hiányszakmáinak jegyzé-
kébe is. Így az erre jelentkezô
fiatalok kétszeres „ösztöndíjat”
kapnak. Azaz a képzés ideje
alatt a minimálbér legalább 40
százalékát vihetik haza, ha
tanulószerzôdéssel vannak egy
gazdálkodóknál.

A Magyar Kereskedelmi
és Iparkamara
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Örömmel tapasztaltam, mi -
lyen sokan kísérték figyelemmel
az eseményeket – számol be ta -
pasz talatairól Szokol Tibor. – A
Hungexpo, mint helyszínválasz-
tás fontos lépés, hiszen az orszá-
gos verseny egyben kiállítás is,
amelyen az egyes szakmák csú-
csát jelentô termékek, technoló-
giák tekinthetôk meg testközel-
bôl. A látottakkal nagyon elége-
dettek lehettünk, mert a bemu-
tató a gazdaság mai igényeit tük-
rözte.

A Szakma Kiváló Tanulója
Versenysorozat a megyei elô-
döntôkkel kezdôdik, ezeket a
megyei kamarák szervezik, s

már elkezdôdtek az elôkészüle-
tek a 2009. január 26-tól február
16-ig tartó megyei megmérette-
tésekre a 24 szakmában. A terü-
leti kamarák szeptemberben és
októberben egyeztették a fel-
adatokat az iskolákkal: az intéz-
mények igazgatói és a gyakorlati
oktatás vezetôi részleteiben
meg  ismerték a versenyfelhívást,
mert a gyerekek felkészítéséhez
kellô idôre van szükség.

– Szeretnénk minél szélesebb
körben tudatosítani, hogy a jó
szakmákra milyen nagy szükség
van – hangsúlyozza Szokol Ti -
bor. – Azt is meg kell mutatni,
hogy ha valaki elismeréstôl
övezve gyakorolja a szakmáját,
akkor abból szépen meg is élhet.
Ismertek az oktatás mai dilem-

mái: a szülôk azt hiszik, hogy ha
a gyermeküket bármilyen diplo-
mához segítik, akkor az már
egyenes út a jóléthez. Ez nem
így van, egy diploma önmagában
nem garancia a megélhetéshez.
Egy jó szakma, egy jó szakképe-
sítés felér egy diplomával, de az
általános társadalmi szemlélet
ma nem ezt tükrözi, s ezen vál-
toztatni kell.

Szabolcs-Szatmár megyébôl
csaknem kétszáz versenyzô
részvétele várható a megyei elô-
döntôn. A szakma tanításán és
tanulásán sok múlik, ezért fon-
tos a kiemelkedô teljesítmények
elismerésére. A megyei kamara
tíz évvel ezelôtt három kitünte-
tési formát alapított – a Szakma
Kiváló Tanulója, a Kiváló Gya-
korlati Oktató és a Kiváló Gya-
korlóhely kitüntetô címet –, ame -
lyeknek a továbbiakban még
nagyobb rangot kívánnak adni,
mert a szakiskolákba, szakmun-
kásképzôkbe jelentkezôk száma
csökken. Ez pedig a gazdasági
életben súlyos munkaerôhiányt
okozhat. Ugyanakkor szemlélet-

váltás is szükséges, hogy ne
csak a rosszul tanuló, gyengébb
képességû gyerekeket irányít-
sák szakmát tanulni, mondván:
„ha nem vág az eszed, jó leszel
kômûvesnek”.

– Ha a szülô és a pedagógus
látja, hogy a gyereknek milyen
az érdeklôdési köre, képessége,
adottsága, akkor bátran kell a
számára legmegfelelôbb pályára
terelgetni, bátran ajánljanak egy
jó szakmát neki – tanácsolja
Szokol Tibor. – Ismétlem: egy jó
szakmával valaki jobban boldo-
gulhat, mint egy rossz diplomá-
val.

Természetesen minden gyer-
meket meg kell tanítani az alap-
vetô kommunikációs feladatok
elvégzésére, fontos a logikai
képesség fejlesztése, a rendszer-
ben gondolkodás, mert az utób-
bi idôkben ezek az ismeret-
anyagok, kompetencia szintek is
gyengülnek. Pedig egy kômûves-
mesternek is el kell tudnia vé -
gez ni különbözô számításokat,
kalkulációkat egy-egy munka
elvállalása elôtt, netán egy pá -

lyá zatot is megírni – fejtegeti
Szokol Tibor.

Az áprilisi versenyre tizenegy
autóbusszal utaztattak gyereke-
ket a megyébôl, annak érdeké-
ben, hogy minél többen lássák,
kapjanak ízelítôt a leglátványo-
sabb részeibôl. Ezek a gyerekek
nagy örömmel, élményekkel
gazdagodva jöttek haza, beszéd-
téma volt a versenyen látott, hal-

lott, megismert információhal-
maz. A gyakorlati élet képviselôi
ugyancsak elégedetten nyilat-
koztak, hiszen a feladatokat már
velük közösen állították össze,
és ôk is látták, hogy a verseny
valóban próbára tette az ifjú
szakemberek tudását, s lelkesen
akarták bizonyítani felkészültsé-
güket. Ez biztató jel a jövô szak-
ember-utánpótlására nézve.

Elsô alkalommal indultak ma -
gyar szakiskolai tanulók az Euro -
Skills versenyen, s a részvétel
önmagában is jó alkalom arra,
hogy összehasonlítsuk magunkat
Európával és a világgal, elhe-
lyezzük a magyar szakképzést
a nemzetközi koordináta-rend -
szer ben. A rotterdami megméret -
tetésen tizenöt magyar szakmun-
kástanuló vett részt építôipar,
elektronikai ipar, mechatronika,
informatika területén és takarító -
szakmában, teameket alkotva.

– Az elért eredmények jelzik,
hogy megkezdôdött a magyar
szakképzés felzárkózása az
európai, illetve a világszínvonal-
hoz. Mindez idôigényes, hosszú
folyamat, a finneknél tizenöt
évet vett igénybe – teszi hozzá
Szilágyi János. – Mindenesetre
azt gondolom, hogy nyolc-tíz év
alatt Magyarország fel tud
kapaszkodni az élmezônybe.
Külföldön is meg kell mutat-
nunk, hogy szakképzésünk euró-
pai és világviszonylatban is ver-
senyképes, és elengedhetetlen,
hogy erre forrásokat is áldoz-
zunk. A Szakma Kiváló Tanulója
Verseny (SZKTV) jó alkalom
arra, hogy kiválogassuk a legte-
hetségesebb fiatalokat, akiket
azután tapasztalt szakemberek
irányítása alatt készítünk fel
nemzetközi megmérettetésre.
Mint ahogy teszik ezt a fejlett
szakképzéssel rendelkezô orszá-
gokban, Finn or szág ban, Svájc -
ban vagy Hollandiában.

A magyar szakmunkástanulók
elôször a 2007-es Japánban ren -
dezett WorldSkills világverse-
nyen léptek ki a nemzetközi
porondra. Az országos válogatót
ekkor még nem követte szisz-
tematikus felkészítés. Szilágyi
Já nos szerint elengedhetetlen,
hogy rendszerbe integrálják és
országos mozgalommá szélesít-
sék a továbbképzést. A kamara
által szervezett SZKTV jó „merí-
tési alapot” jelent, a kiválasztott
fiatalok további felkészítéséhez
pedig a nemzetközi versenyek

Ma gyarországon mûködô nemze-
ti képviseletei is hozzájárulná-
nak. E két rendszer összekapcso-
lásával az ifjú szakmunkások
versengése „tömegsporttá” vál-
hat Magyarországon. A Szakma
Sztár Fesztivál ráadásul kiváló
gyakorlóterep, hiszen a verseny
éppúgy a nagy nyilvánosság elôtt
zajlik, mint az EuroSkills vagy a
WorldSkills esetében.

– Rotterdamban az is bebizo-
nyosodott, hogy nincs szégyen-
keznivalónk, a mi országos ver-
senyünk és a Szakma Sztár Fesz-
tivál mind tartalmában, mind
külsôségeiben felveszi a versenyt
a „nagyokkal” – véli Szi lágyi
János. – Néhány dolgon viszont
mindenképpen változtatnunk
kell. Egyrészt fontos, hogy a
2009-es verseny megnyitójának
érzelmi és tartalmi többletet
adjunk. A ceremónia kicsit ha -
sonló lesz ahhoz, mint amit az
olimpiákon megszokhattunk, fel-
vonulnak a versenyzôk, esküt
tesznek a versenybizottsági ta -
gok. A záróünnepély presztízsét
is emelni szeretnénk, egyebek
kö zött azzal, hogy jövôre a gyôz-
tesek érmeket is kapnak, és
külön köszöntjük az iskolákat,
ahonnan érkeztek, a felkészítô
tanárokat és a támogató cégeket
is. Fontos, hogy megadjuk a
módját egy fiatalosabb, pör gô -
sebb stílussal, az idei SZKTV
ebben a tekintetben némileg
adós ma radt.

Nem kevésbé lényeges, hogy
az eddiginél nagyobb sajtónyilvá-
nosságot kapjon az esemény,
hogy minél szélesebb közvéle-
ményhez jussanak el a szakmun-
kássá válás presztízsének növe-
lését célzó üzenetek. A közszol-
gálati televíziókban klipszerû
kisfilmek népszerûsítik majd a
versenyt, és a szervezôk intenzív
együttmûködésre törekednek az
írott sajtóval is. „Egy jó szakma
felér egy diplomával” – hangzott
a 2008-as Szakma Sztár Fesztivál
szlogenje, amelyet jövôre a „Két-
kezi, fizikai munkával is csinál-
hatsz karriert!” jelmondat egészí-
ti ki. „Szeretnénk elültetni a köz-
tudatba, hogy nem feltétlenül

kell mindenkinek, még a gyen-
gébb képességû tanulóknak is
fel sô oktatásba igyekeznie, hiszen
jól képzett szakmunkásként is
lehet felfelé ívelô életpályát épí-
teni” – hangsúlyozza az MKIK
oktatási és képzési igazgatója.

Szilágyi János arról is beszá-
molt, hogy tovább kívánják szé-
lesíteni az együttmûködést a
támogató cégekkel – már csak
azért is, mert az idén nyáron
újabb kilenc szakmában kapták
meg a kamarák az SZKTV szerve-
zésének a jogát. Ebbe a körbe

jelentôs gépipari és fémipari
hiányszakmák is beletartoznak, s
az SZKTV nagyon komoly után-
pótlási bázist biztosít a nagy fog-
lalkoztatóknak. Ezért szeretnék
elérni, hogy ezen ágazatok legje-
lentôsebb munkaadói, húzónevei
(a Rába, Toyota, L’Oréal, Terra -
nova stb.) is a verseny mellé áll-
janak. 

A 2009. április 22–25. között
megrendezendô Szakma Sztár
Fesztiválnak immár a megújult
Hungexpo, a hipermodern G
pavilon ad otthont. Az MKIK
jövôre is megszervezi nyolcezer
szakiskolai tanuló felutazását a
rendezvényre az ország minden
tájáról. Ha látják a résztvevôk és
a pályaválasztás elôtt álló diá-
kok, hogy nem lepukkant csar-
nokokban, hanem elegáns és

korszerû körülmények között
folyik a verseny, már önmagában
is sokat tehet a szakmunkás-
imidzsre rátapadt negatív szte-
  reotípiák ellen. Szilágyi Já nos tól
megtudtuk, hogy a rendezvényt a
tervek szerint szabadidôs és kul-
turális programok is színesítik,
továbbá elképzelhetô, hogy a
Nemzeti Szakképzési és Felnôtt-
képzési Intézet szakiskolai prog-
ramjának 2009. évi országos pro-
jektvetélkedôjét is a Szak ma
Sztár Fesztiválhoz kapcsolva
rendezik meg. 

A Szakmai Kiváló Tanulója Ver -
seny megyei fordulóira ezekben
a hetekben folyik a tanulók fel-
készítése. Nagyon fontos, hogy
minél többen jelentkezzenek –
hangsúlyozza Szilágyi János –,
mi ként az is, hogy az országos
verseny gyakorlatorientált jelle-
ge tovább erôsödjön, hiszen a
gazdasági szférának, a munka-
adóknak és mindenekelôtt az
egész társadalomnak érdeke,
hogy a fiatal szakmunkások a
lehetô legmagasabb szintû tudás-
sal kerüljenek ki az iskolapad-
ból. Erre azért is szükség lenne,
mert a kamara távolabbi álmai
között szerepel a WorldSkill ren -
de zésének megpályázása, ame-
lyen a fiatal szakmunkásaink
már bizonyíthatnák, hogy a világ
élvonalához tartoznak. 
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A szeptember 16–20. között Rotterdamban megrendezett
Euro Skills európai ifjú szakmunkások versenyén a magyar
versenyzôk a legjobb helyezést érték el az Európai Unióhoz
újonnan csatlakozott országok közül. Ez mutatja, hogy a
magyarországi (iskolarendszer) szakképzés nyolc-tíz éven
belül felzárkózhat a nemzetközi élvonalhoz – véli Szilágyi
János, a Magyar Kereskedelmi és Iparkamara (MKIK) Ok ta -
tá si és Képzési Igazgatóságának vezetôje, akivel rotterdami
ta pasztalatairól és a jövô évi Szakma Sztár Fesztivál elô ké -
szü leteirôl beszélgettünk.

Megpályázzuk a WorldSkills-rendezés jogát? 

A szakmai versenyek a szakmunkástanulók
„tömegsportjává” válhatnak

Szilágyi János: Elhelyezzük magunkat a nemzetközi koordináta-rendszerben

Szokol Tibor: Beszédtéma a verseny

– Az írásbeli forduló után – re -
gi onális együttmûködés kereté-
ben – a borsodi kamarával közö-
sen értékeltük ki a dolgozatokat
– tudtuk meg File Sán dor tól, a
Heves Megyei Kereskedelmi és
Iparkamara (HKIK) oktatási iro-
davezetôjétôl. – Az ennek nyo-
mán kialakult országos ranglista
alapján fodrász és pincér szak-

mákban összesen négy diák kép-
viselhette megyénket a verse-
nyen. Az pedig külön sikernek
mondható, hogy mind a négyük
tanulószerzôdéssel rendelkezô,
valós gazdasági körülmények
között gyakorlatot szerzett fiatal
volt. Pincértanulónk a tizenegye-
dik lett, a három fodrász pedig
az ötödik, hatodik és a nyolcadik
helyen végzett. Utóbbiak egyéb-
ként ugyanazon oktató, Já no si
Ildikó egri mesterfodrász növen-
dékei. A versenyen elért eredmé-
nyük alapján mindannyian „fel-
szabadultak”, s átvehették szak-
munkásoklevelüket – tette hozzá
File Sándor. 

Az oktatási irodavezetô sze -
rint az MKIK által biztosított for-
rások segítségével, pályaorientá-
ciós céllal tizenegy buszt is indí-
tott a HKIK a megyébôl az orszá-
gos versenyre, hogy a fiatalok
maguk is láthassák, hogy zajlik
egy ilyen rendezvény, illetve
hogy találkozhassanak a külön-
bözô szakmák tanulói elitjével.

A programon így több mint négy -
száz, döntôen 7. és 8. osztályos
megyei diák vehetett részt. 

Ami pedig az idei tanévre kiírt
versenyt illeti: File Sándor sze-
rint már javában tartanak az elô-
készületek. Egyrészt az MKIK
munkáját segítve a Szakma Ki vá -
ló Tanulója Verseny nemzetközi
megfelelôjének számító, szep-
  tem berben Rotterdamban meg-
tartott EuroSkills versenyen kint
járt egy szakmai delegáció, mely-

nek Hevesbôl Zubor Zsoltné
Kaló Erika is a tagja volt. A kül-
döttség feladata az volt, hogy
tapasztalatokat, ötleteket gyûjt -
senek arra nézvést, hogy miként
lehetne továbbfejleszteni a nagy-
szabású hazai kamarai versenyt.
Másrészt pedig a megmérettetés-
ben érintett tíz Heves megyei
szakképzô intézményeiben már
megkezdték az elôzetes létszám-
adatok gyûjtését. 

– Ezek alapján azt mondha-
tom, hogy idén – várhatóan ti -
zen három szakmában – a tavalyi-
nál is több résztvevôre számí-
tunk. Ebben nyilvánvalóan köz-
rejátszik az elmúlt tanév sikere,
az eredményes szereplés is – fûz -
te hozzá a szakember. Mint mon-
dotta, a kedvezô visszajelzések
alapján úgy döntött a kamara,
hogy az idei verseny területi írás-
beli fordulóinak is a HKIK egri
székháza ad majd otthont – ter-
mészetesen minden szakmában
külön-külön idôpontban. Ezekre
várhatóan februárban kerül sor. 

A Szakma Kiváló Tanulója Verseny lebonyolításában a me -
gyékre háruló feladat a területi elôselejtezôk meg szer vezése
volt, ami tulajdonképpen egy írásbeli dolgozat elkészítését
jelentette. Ezt Heves megyében kilenc gyakorlat igényes szak-
mában összesen 52 diák írta meg. 

Kedvezô tapasztalatok Heves megyében

A sikerek ösztönzik
a résztvevôket

Munkatársunktól

File Sándor: A tanulók találkozhatnak a különbözô szakmák elitjével

Egy jó szakma is felér egy diplomával Szabolcs-Szatmár-Bereg megyében

A verseny a gazdaság mai igényeit tükrözte
Amikor a kereskedelmi és iparkamarák a társszervezetekkel
együtt átvették a szakmák oktatásának felügyeletét,
fontosnak tartották a Szakma Kiváló Tanulója Versenyek
megújulását is. Az idén áprilisban Budapesten, a Hungexpo
Budapesti Vásárközpont területére szervezett megméret-
tetések már ezt tükrözték – utal a váltásra Szokol Tibor, a
Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Kereskedelmi és Iparkama-
ra szakképzési vezetôje.

Kôrösi Katalin

Szabolcsi Zsolt
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Az oktatás még nem teljesen
igazodik a gazdaság igényeihez

(Folytatás az 1. oldalról)
− Nagyon jó visszhangja

volt, hogy a legutóbbi Szakma
Kiváló Tanulója versenyen
már az oktatókat is díjazták.
Ez ugyanis régi probléma,
hogy az oktatókat sem anya-
gilag, sem erkölcsileg nem
becsülik meg eléggé, ezért itt
is mûködik a kontraszelekció,
a legjobb tanárok elhagyják a
pályát, és a versenyszférában
helyezkednek el.

− Ez valóban probléma, az
iskolák helyzetét nem könnyíti
meg, hogy nem tudják megfizet-
ni az oktatóikat. A versenyszfé-
rához képest nagyon elmarad-
tak a fizetések, tehát ezen épp-
úgy javítani kell, mint a meg -
becsülésükön. Különben aligha
várhatjuk el, hogy a legjobb
mesterek oktassanak. Nemrégi-

ben felmerült például egy érde-
kes javaslat, hogy a szakmun-
kás-bizonyítványokban tüntes-
sék fel a mester nevét. N em
mindegy, hogy kitôl tanul az
ember. Nem véletlen, hogy az
egyetemeken a hallgatók gyak-
ran dicsekednek vele, melyik
pro fesszor elôadásait látogat-
ják, és évtizedek múlva is büsz-
kén emlegetik, kitôl tanulták a
legtöbbet.

− A tanulmányi verse-
nyekkel máris kiemelten
foglalkoznak, hiszen a leg -
utóbbi Szak ma Kivá ló Tanu-
lója Verseny résztvevôit fo -
gadták a Parlamentben, Kiss
Pé ter kan cell ária mi nisz ter
is ta lál kozott velük, tehát
a kormány látványosan tá -
mogatja a szakmák presz -
tízsének ja ví tá sát, a kép zés

megújítását. Ön szerint hány
év kell még, hogy a szak -
munkáshiány lényegesen csök -
kenjen?

− Nem szeretnék jósolni, de
két-három éven belül már lát-
szania kell az iskolákon, hogy
az eddiginél jobban törôdünk
velük, többet költünk rájuk, s
akkor a diákok is jönni fognak.
Sokat számít, hogy egyre in -
kább számíthatunk a kamarák-
ra és a vállalatokra is, ahogy a
tanulmányi versenyeket támo-
gatták, beléptek a szervezésbe.
Az európai szak mun kás ver se -
nyen egyéb ként magyar diá-
kok is indultak, s jól szerepel-
tek, az élmezônyben végez-
tek, hiszen több ötödik és
hatodik helyet szereztek. Ôket
a világversenyen is elindítjuk
majd.

(Folytatás az 1. oldalról)
– De hogyan?
– Alapvetôen fontos feladat,

hogy emelni tudjuk a fizikai
munka presztízsét és el tudjuk
hitetni – a fizikai munkából is
meg lehet élni. Ehhez pedig az is
szükséges, hogy ez igaz legyen.
A szaktudás, a szakmák elis-
mertségét kívántuk erôsíteni
azzal a versennyel is, amelyet a
Szociális és Munkaügyi Minisz-
térium a Magyar Kereskedelmi
és Iparkamarával közösen ren -
de zett áprilisban a Hungexpo
Vásárközpontban.

Itt került sor a Szakma Kiváló
Ta nu lója Verseny (SZKTV) orszá-
gos döntôjére a Szakma Sztár
Fesztivál keretében. Impozáns
látvány volt, ahogy a fiatalok
bemutatták tudásukat, és ahogy
versengtek egymással. Kétszáz
busszal érkeztek az ország min-
den részébôl, mintegy tízezer
gyerek jött el az eseményre, ahol
négyszáz fiatal versenyzett.

Ezen a versenyen a Magyar
Kereskedelmi és Iparkamarának
gondozásra átadott 16 szakképe-
sítésben részt vevô, nappali ta -
gozaton végzôs tanulók indul-
hattak. A versenyek célkitûzése
kifejezetten a fizikai szakmák
tár sadalmi presztízsének és
vonzerejének növelése, a szak-
munkás pályamodell bemutatá-
sa és népszerûsítése volt.   

A Magyar Kereskedelmi és
Iparkamarának az is célja, hogy
a szakmunkások képzését köze-
lebb vigye a gazdaság igényei-
hez. A kilencvenes évek nagy
tôkeimportjának fontos vonz-
ereje volt a magyar szakmunká -
sok kiváló színvonala. Akkori-
ban igen sokan váltak munka-
nélkülivé, hiszen a régi nagy vál-
lalatok elvesztették piacaikat,
tönkrementek. Viszont itt volt a
részben általuk kiképzett kiváló
szakemberek sokasága, akiknek
jelentôs részét – ma már tudjuk
– nem szakmunkásként, hanem
betanított munkásként fog lal -
koz tatták. Korábban a nagy ha -
zai cégeknek megvolt a saját
szakmunkásképzési kapacitá-
suk. A nagy változásokat köve-
tôen azonban a szakmunkáskép-
zés magára maradt, az iskola-
rendszer nem tudta azt nyújtani,
amire a gazdaságnak szüksége
van. Ez volt az egyik fontos oka,
hogy a Szociális és Munkaügyi
Minisztérium 16 szakma jogosít-
ványait átadta a Magyar Keres-
kedelmi és Iparkamarának. Ez
további tizenegy szakmával
bôvült ez év júliusában a minisz-
tériummal kötött megállapodás
alapján, és jövôre további új
szakmák átvétele várható.

– Mit jelentenek a változá-
sok a gyakorlatban? 

– Igen fontos lépés a tanuló-

szerzôdések bevezetése. Mert
úgy gondoljuk, ha egy gyerek
szakmát tanul, akkor gyakorlati
képzésen is részt kell vennie.
Nem elég az iskolában vagy a
tanmûhelyben megszerezhetô
ismeret. A valódi munkahelyek
adnak igazi, életszerû tapaszta-
latokat. Az elmúlt három év alatt
egyes szakmáknál megsokszoro-
zódtak a tanulószerzôdések, sze-
rencsére több hiányszakmában
is. Például 2005 óta megduplázó-
dott fémforgácsolók és a szer -
kezetlakatosok tanulószerzôdé-
seinek száma. Egyébként már
több mint 43 ezer fiatal tanul
ilyen szerzôdéssel. A tapasztala-
tok azt mutatják, hogy azok a
pályakezdô szakmunkások, akik
tanulószerzôdéssel készültek a
felnôtt életre, háromszor na -
gyobb eséllyel pályáznak a mun-
kahelyekre.  

– A szakképzés helyzete
szorosan összefügg az ország
versenyképességével, követ-
kezésképpen a gazdaság  fej-
lôdési lehetôségeivel. Mi ja -
vít hatná ilyen szempontból a
vi szonyokat?

– A versenyképesség javítása
érdekében valóban fontos a kép-
zés színvonalának és szakmai
összetételének fejlesztése, egy -
sze rûen az, hogy jobban igazod-
jon a gazdaság igényeihez. De ez
a problémakör egyben társadal-
mi konfliktusokat is takar.

Az igen valószínû, hogy a
cégek igényei és a képzés még jó
darabig nem lesz kellô össz-
hangban. De már biztató jel,
hogy azt tapasztaljuk, a kor-
mányzat részérôl megvan az
akarat a célok eléréséhez, és a
lemaradások ledolgozásához.
2002 óta szoros az együt t mû kö -
désünk. Ám úgy látjuk, bátrabb
lépések is kellenének.

– Konkrétan mire gondol?
– Vannak tabuk, amelyeket jó

lenne feltörni. Ilyenek például
az iskolák finanszírozásával
összefüggô kérdések. A ma mû -
ködô rendszer – az, hogy az is -
kolák fej kvóta alapján kapják a
finanszírozáshoz a forrásokat –
nem elég célravezetô. Ez gya-
korlatilag azt jelenti, hogy
ugyanannyi pénz jut oda, ahol
titkárnôket képeznek, mint
azokba az iskolákba, ahol esz-
közigényesebb szakmákat oktat-
nak. Így egyszerre van a rend-
szerben pazarlás és hiány. Ebbôl
az is adódik, hogy nem a piac
igényeihez igazodik az oktatás.
Hiszen jobban megéri olyan
szakmákra képezni a fiatalokat,
amelyek viszonylag olcsóbban
finanszírozhatók. Nem véletlen,
hogy bizonyos szakmákból hi -
ány van, másokból viszont túl-
zott mértékû a képzés, és a
pályakezdôk nem tudnak mit

kezdeni a végzettségükkel.
Vagyis változatlanul vannak di -
vat- és hiányszakmák. Ami nem
jó sem a gazdaságnak, sem a
vállalkozásoknak, sem a fiata-
loknak, de az iskoláknak sem.

– Látnak-e változásra utaló
jeleket? És ha igen, mikor
lesz érzékelhetô már némi
ered mény is?

– Vannak már jó irányú válto-
zások. Nagyon fontos lépés,
hogy regionális szinten létrejöt-
tek a szakképzési bizottságok,
amelyek a regionális képzés irá-
nyait határozzák meg az adott
helyszínek kívánalmai, igényei
alapján. Jövôre már ezekhez
igazodnak majd a képzések. De
ahhoz, hogy a gazdaságban ér -
zékelhetô legyen a hatásuk,
még legalább két-három évre
van szükség. Javulást lehet
várni attól is, hogy már több
kiemelt szakma is kap támoga-
tást, részben hazai, részben
európai uniós forrásból. Ha a
fejkvótarendszert is a szakmák
iránti igényekhez igazítanák,
akkor még intenzívebb lehetne
a javulás. Sokat lendíthet a
helyzeten, hogy jövô szeptem-
bertôl már lesz szak mun kás -
ösztöndíj is. Ez, a tanulószer-
zôdések keretében megszerez-
hetô ösztöndíjakkal kiegészül-
ve, azt jelentheti, hogy egy-egy
fiatal tanuló akár havi 30-50
ezer forintot is kaphat ösztön-
díjként. Ennek nemcsak az az
elônye, hogy segíti a megélhe-
tést a tanulmányi idô alatt,
hanem azt is, hogy hozzászok-
nak: ha rendszeresen dolgoz-
nak, rendszeresen kapnak
jövedelmet is. Egyébként már
vannak térségek, ahol ez gya-
korlattá is vált. Például a gyôri
önkormányzat az iparûzési
adó ból finanszírozza az ösztön-
díjakat.

Ma Magyarországon 125 ezer
18–19 éves fiatal él. 60 százalé-
kuk érettségizik, 20 százalékuk
szakiskolát végez, de a másik
20 százalék, vagyis mintegy 25
ezer fiatal egyáltalán nem sze-
rez végzettséget. Közülük leg-
alább 15 ezer fôt be lehetne
vonni a szakképzésbe. Az ada-
tok azt mutatják, hogy a 35 év
alatti munkanélküli segélyen
lévôk közül 7 ezren nem végez-
ték el még az általános iskolát
sem. De 28 ezernek van általá-
nos iskolai végzettsége. Ôket is
alkalmassá kellene és nyilván
lehetne is tenni arra, hogy szak-
mát tanuljanak. Tehát még egy-
általán nincsenek kimerítve a
lehetôségek. A kamara azt sze-
retné elérni, hogy a szakképzés
a tizedik évfolyamon is indul-
hasson, és a korosztály 30 szá-
zaléka szerezzen szakiskolai
végzettséget.

(Folytatás az 1. oldalról)
Egy olyan megmérettetést

adott, amely vi szo nyíthatta és
értékelhetôvé tette az egymás
közötti tudást.

Új, kötetlen formákkal a ver-
seny fesztiváljelleggel zajlott le –
s itt szó szerint a fesztivált kell
hangsúlyozni –, legalább tízez-
ren látogattak ki a Hungexpo
vásárterületének B pavilonjába,
ahol a különbözô standokon
más-más szakmában mérhették
össze tu dá sukat a fiatalok. Maga
a verseny kompetenciákat mérô
feladatsorokból állt, életszerû
volt és gyakorlatorientált. Az a
célunk – mondta Bihall Tamás –,
hogy egyre inkább a gya kor lat -
orientáltság érvényesüljön az
egyes szakmák oktatásában, és
a végzôs tanulók a korábbiaknál
jobban feleljenek meg a gazda-
ság igényeinek, elvárásainak.
Mindamellett erôsödniük kell a
vállalati kapcsolatoknak is, hogy
magát a versenyt még többre
értékeljék és támogassák a gaz-
daság szereplôi.

A Szakma Sztár Fesztivál min-
den bizonnyal bekerül majd a
médiumok számára is figyelem-
re méltó, rangos versenyek so -
rá ba – bár már most is nagy
figyelemmel kísérték a versenyt
– maguk a fiatalok pedig jövôre

még több idôt fordítanak a gya-
korlati felkészülésre. Ha majd
egyre többet szólunk az úgyne-
vezett fizikai szakmák megbe-
csülésérôl és szépségeirôl, ak -
kor annak pozitív hatással kell
lennie a beiskolázásokra is.
Nem tartozik szorosan ugyan a
Szakma Sztár Fesztiválhoz, de

elmondhatjuk, hogy a Regioná-
lis Fejlesztési és Képzési Bizott-
ság határozata alapján a fejlesz-
tési forrásokkal támogatható
szakképesítések listáján is az
elsô helyeken állnak éppen azok
a szakmák, amelyekben a szak-
ma kiváló tanulói mérték össze
tudásukat.  

Az ácstanulók állványozás közben

Bihall Tamás a Szakma Kiváló
Tanulója Országos Versenyrôl

Ösztöndíjat kapnak
a hiányszakmát választó tanulók



– Miért tartja fontosnak a
Gigi a Szakmai Kiváló Ta nu -
ló ja Versenyt, és miért  támo-
gatja?

– Egy színvonalas verseny
mindig emeli a szakma presztí-
zsét. Ugyanakkor a szakembe-
rek is tanulhatnak belôle, példá-
ul azt, hogy miként változnak a
követelmények, mit lehet job-
ban, másképpen csinálni. Picit
fájó pont, hogy a kozmetikusok-
nak mindeddig csak a Szakma
Kiváló Tanulója Versenyen volt
arra alkalmuk, hogy összemér-
jék a tudásukat, miközben smin-
kes- és fodrászversenyek nagy
számmal vannak mind hazai,
mind nemzetközi szinten. Re -
mélhetôleg most új távlatok
nyílnak az EuroSkills és a
World Skills révén. Ezekre a ver-
senyekre a szakma legkiválóbb
tanulói, fiataljai nevezhetnek
Európából,  illetve a világ min-
den részébôl. Jövôre – elsô fecs -
ke ként – már indul is egy ma -
gyar versenyzô a világversenyen
a kozmetikus szakmában.

– Milyen tapasztalatokat
sze reztek a tavaszi verse-
nyen? Érdemes volt-e tá mo -
gat ni? 

– Személy szerint én nagyon
meg voltam elégedve a verseny
megszervezésével, ahol több
kedvezô újítást is bevezettek,
például, eltörölték a nevezési
díjat, a rendezvény iránt érdek-

lôdô vidéki diákokat ingyen
utaztatták fel a versenyre, nem
volt belépôdíj, voltak szakmai
elôadások. A kozmetikusverseny
rendkívül látogatott volt és a
Gigi szakmai elôadásaira is több
szaktanár elhozta diákjait, nagy
örömünkre. A mostani versenyre
11 kezelôszéket vásároltunk
térdelôszékekkel, mi gondos-
kodtunk a textilekrôl, beterítôk-
rôl, kozmetikai ruhákról és a ver-
senyzôk étkeztetésérôl. Ezen -
kívül a verseny elsô helyezettje
és felkészítô tanára részére 100-
100 ezer forint értékû, a verseny
második helyezettje és felkészítô
tanára részére 75-75 ezer forint
értékû, a verseny harmadik he -
lyezettje és felkészítô tanára szá-
mára 50-50 ezer forint értékû Gi -
gi vásárlási utalványt adtunk át.
Egy ilyen rendezvény támogatá-
sa egyébként nem jelent komoly
reklámértéket, hiszen csak egy
viszonylag szûk kör tud róla. De
éppen ez a lényeg: azok a tanu-
lók és felkészítôik tudnak róla,
akiken a szakképzés jövôje
múlik. 

– Mennyiben érdekelt a Gi -
gi a szakképzésben, a problé-
mák megoldásában?

– A mai világban csak a jó
szakember tud talpon maradni.
Termékeinket kizárólag kozme-
tikusok által forgalmazzuk, tehát
nekünk is érdekünk, hogy a koz-
metikus, aki továbbadja a Gigi
készítményeket, szakképzett le -
gyen. Mi egyébként elsôsorban
kereskedelmi és forgalmazó cég

vagyunk. Ter mé sze te sen folya-
matosan szervezünk továbbkép-
zéseket a kozmetikusoknak, hi -
szen a Gigi üzletfilozófiája, hogy
a képviselet ne csak az a hely
legyen, ahol vásárolhatnak a
kozmetikusok, ha nem az ottho-
nuk, szakmai segítségük és „csa-
ládjuk” is egyben. Ezért nagy
gondot fordítunk a folyamatos
kapcsolatápolásra, vannak in -
gye nes termékismertetô tanfo-
lyamaink, és olyan té mák ban is
szervezünk oktatást, mint példá-
ul a diagnosztika vagy a marke-
ting.  Ezenkívül szak köny vek ki -
adását is támogatjuk. 

– Milyen a koz me ti kai szak -
mában a képzés minôsége,
lát-e valamilyen vál -
to zást az utóbbi
évek ben? 

– Jól látható, hogy
évrôl évre mely isko-
lák tanulói jutnak be
az SZKTV-re, ezzel
emelve intézményük
és tanáraik hírnevét.
Az új modulációs kép-
zés egyébként még
gyerekcipôben jár,
biztos lesz még mit
csiszolgatni rajta. An -
nak örülök, hogy a
képzés még mindig
érettségihez köt ött. A
„gyorstalpaló” iskolá-
kat viszont én személy
szerint nem szeretem.
Vé le mé nyem szerint
igen is szükség van
erre a két évre ahhoz,
hogy mind elmélet-
ben, mind gyakorlat-
ban megfelelô színvo-
nalon lehessen elsajátítani ezt a
szakmát.

– Mi a helyzet a Gigivel
kap csolatban álló kozmeti-
kusokkal?

– Büszkén mondhatjuk el,
hogy az SZKTV-n szinte minden
évben dobogós tanulók a gigi-
sek. Idén az elsô helyezett Perák

Adrienn, a keszthelyi Asbóth
Sándor Szakközépiskola tanuló-
ja is Gigi termékkel indult a ver-
senyen. Egyéb ként a 10 induló-
ból három versenyzô a mi ter-
mékeinket használta, és ez álta-
lában így van: évente 3-4 tanuló
használja ezen a versenyen a
Gigi készítményeket.

– Ha beszélhetünk valami-
féle szakmai hierarchiáról,
akkor a kozmetikusoknak
ebben hol a helyük, milyen a
meg be csült sé gük?

– Érdekes, és a szakma presz-
tízsét jól mutató tendencia, hogy
évrôl évre egyre több „idôsebb”,
esetleg diplomával is rendelkezô
hölgy dönt úgy, hogy átképzi

magát kozmetikussá, és ezt hiva-
tásává választja. Ez viszont
régebben nem volt jellemzô. Vál -
to zik a világ, változik a szakma,
változni kell mindenkinek, hogy
le ne maradjon, és ennek csak
egy helyes útja van: tanulni, min-
denbôl és mindenkitôl, ami és
aki érdemes rá!

– A Wienerberger miért nem
elégszik meg azzal, hogy jó
minôségû termékeket gyárt,
miért érdekli a kômûves szak-
képzés?

– Éppen azért, mert jó minô-
ségû téglát gyártunk. A magyaror-
szági szakmunkásképzés sajnos
ma még nem mindenben tart
lépést a technikai fejlôdéssel. Ez
nem csak a kômûvesekre igaz, bár
bennünket leginkább ez érint.
Termékeink több szakmai hoz zá -
ér tést igényelnek, a képzetlen
szakember nem biztos, hogy meg -
birkózik a korszerû technológiá-
val. A Wienerberger high-tech
minôségû termékeket gyárt, de
hiába jó a tégla, ha rosszul rakják
fel. S ilyenkor persze reklamálnak
a vevôk, hogy nem megfelelô a
szigetelés stb., holott a hiba más-
ban van. A szakemberképzés segí-
tése éppen ezért nekünk is létér-
dekünk. De nemcsak a szakmun-
kásképzést és a szakközépiskolá-
kat támogatjuk, hanem a fôiskolá-
kat, egyetemeket is. A szakképzé-
si támogatásból is ezeknek az
iskoláknak juttatunk. 

– Mióta vesznek részt a
Szak ma Kiváló Tanulója Ver -
seny lebonyolításában?

– Évek óta támogatjuk a Szak -
ma Kiváló Tanulója Versenyt,
most elôször a döntôt is szponzo-
ráltuk. Egy kollégám a zsûriben is
képviselte a céget, sôt bemutatót
is tartottunk egy új termékünkrôl.
A csiszolt tégla ugyanis még nem
szerepel a tankönyvekben, a hasz-

nálata egyben új technológiát is
jelent. Ez egy milliméter pontos-
ságúra csiszolt tégla, amit spe -
ciális habarccsal kötnek össze.
Sze retnénk, ha a legjobb kô mû -
ves  tanulók már megismernék.
Egyéb ként is az a tapasztalatunk,
hogy nemcsak a diákokat, hanem
az aktív kômûveseket is tanítani
kell, hiszen nemcsak nekünk
gyártóknak, hanem a kivitelezô
vállalatoknak is érdekük, hogy
szakembereik megtanulják a leg-
újabb fogásokat, s késôbb ne
legyen garanciális problémájuk.

– Mit tapasztalnak, színvo-
nalas például a kômûvesek
képzése, vagy nagyon elmarad-
tak a tankönyvek a mai tech-
nológiáktól, termékektôl?

– A mostani tendencia nem
kedvez nekünk, hiszen az elmúlt
tíz évben csökkent az építôipari
iskolák száma. A fiatalok nem
nagyon akarnak kômûvesek lenni,
az intézmények ezért nem is indí-
tanak ilyen szakokat. Holott kere-

sett szakmáról beszélünk,
s a jobbaknak jól is jöve-
delmez. Ám mégsem iga-
zán vonzó, nem errôl ál -
modnak a mai srácok. Két -
ség te len, hogy ömnagában
az építôipar nem túl nép -
sze rû a pá lya vá lasztók
körében, és a kômûvesség
még mindig nehéz fizikai
munkának számít. A
Wienerberger termékek-
kel viszont képzetlen kô -
mûves nehezen boldo-
gul…

– Túl azon, hogy tá -
mogatják a Szakma
Kiváló Tanulója Ver -
senyt, mit tudnak tenni,
hogy tudnak segíteni az
iskoláknak, hogy kor -
sze rûbb legyen az ok -
tatás?

– A tavaszi hónapokban
a kollégáink más cégekkel

közösen elmennek az iskolákba,
ahol nyílt napokat, elôadásokat
tartanak, prospektusokat visznek,
vagyis megismertetik a diákokat
és a tanáraikat is a legújabb ter-
mékeinkkel. Az iskolában az ala-
pokat megtanulják, de például a
kisméretû tégla, amellyel harminc
éve építkeztek, ma már egyre in -
kább háttérbe szorul, és fôleg
blokktéglával építkeznek. És
men nyi új anyag van még! Mi segí-
tünk abban is, hogy a korszerû
technológiák és anyagok a tan-
könyvekbe is bekerüljenek. Nem
vagyunk egyedül, más építôipari
cégek is ezen az úton járnak, hoz-
zánk hasonlóan sokoldalúan tá -
mo gatják a szakképzést a saját,
jól felfogott érdekükben.
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A Wienerberger Zrt. nyílt napokat is tart

„Hiába jó a tégla, ha rosszul
rakják fel”
A Wienerberger Zrt. évek óta támogatja Szakma Kiváló Ta -
nu lója Versenyt, miután a cég vezetôi belátták, hogy a kor-
szerû építôanyagok és technológiák megismertetéséért
maguknak a gyártóknak is tenniük kell. A vállalat nem csak
a versenyt támogatja, munkatársai tavasszal bemutatókat,
nyílt napokat tartanak az iskolákban – mondta el Rajki
Diána, a Wienerberger Zrt. marketing- és PR-vezetôje.

Dalia László

Rajki Diána, a Wienerberger Zrt. marketing-
és PR-vezetôje

– Miért fontos a cég számá-
ra, hogy 2009-ben is  támogas-
sa a Szakma Kiváló Tanulója
Ver senyt?

– Nagyon pozitív tapasztalata-
ink vannak a 2008-as versennyel
kapcsolatban. Jó volt látni a
résztvevôk lelkesedését a szak-
májuk iránt. Úgy gondolom,
hogy piacvezetô vállalatként
rendkívül fontos támogatnunk
mind a már végzett diákokat,
mind pedig a még tanulókat,
hiszen ôk a jövô mesteremberei.
Az idén a verseny után is talál-
koztunk a nyertesekkel, meghív-
tuk ôket a minden évben meg-
rendezésre kerülô festômester
találkozónkra. Fej lesz tô mér nö -
ke ink megismertették velük a
Trilak Kft. idei új termékeit, va -
lamint beszélgethettek, ismer-
kedhettek a jelen lévô több mint
ötszáz szakmabeli kollégával is.
A találkozón természetesen szó-
rakozásra is volt lehetôségük, hi -
szen számos érdekes program-
mal vártuk ôket.

– Milyen formában támogat-
ja a cég a versenyt?

– A Trilak 2009-ben is kiemelt
szponzora lesz az SZKTV-nek.  Az
idei tapasztalatokat felhasználva
szeretnénk aktívabban köz re mû -
ködni, nemcsak a döntôn, hanem
már a területi selejtezôkön is.

Készülünk némi újdonsággal is,
amit egyelôre nem árulunk el,
legyen meglepetés.

– Van-e oktatóbázisuk, ahol
szakmunkásokat képeznek,
illetve támogatnak-e szakmun-
kásképzô intézményt?

– A szakma támogatását 2009-
ben is folytatjuk, valamint ki -
emelt figyelmet szentelünk to -
vábbra is a festômesterek vissza-
jelzéseire, hiszen azokat felhasz-
nálva fejlesztjük termékeinket
és jelenünk meg újakkal a pia-
con. Terveink között szerepel a
festô szakemberek meglévô, há -
romnapos képzésének fejleszté-
se. A tanfolyamon az elméleti és
a gyakorlati oktatás mellett be -
mutatjuk az újdonságokat, meg-
osztjuk velük tapasztalatainkat,
melyeket más országokból gyûj -
tünk össze. Igyekszünk olyan
elônyöket adni a kezükbe, ame-
lyekkel tovább fejlôdhet a szak-
ma. 2009-ben megújítjuk az erre
a célra kialakított területet, úgy
érezzük, hogy már „kinôttük” a
jelenlegit, és szeretnénk, ha az
oktatóközpontunk továbbra is
meg tudna felelni minden szak-
mai körülménynek. A szakem-
ber-utánpótlás érdekében az
SZKTV-k mellett folytatjuk a
szakiskolák támogatását is. En -
nek keretében részt veszünk az
iskolai versenyeken, bemutató-
kat, elôadásokat tartunk a diá-
koknak.

A Trilak Kft. 2009-ben kiemelt támogató

Szorosabb kapcsolat
a versenyzôkkel

A Gigi kozmetikai cég díjakkal is támogat

Már a világversenyen

A 2008-as Szakma Kiváló Ta nu lója Verseny kedvezô tapasz-
talataira és a szakember -után pótlás iránti felelôsségre és
elkötelezettségre alapozva a piacvezetô festékgyártó Trilak
jövôre is kiemelt szponzora lesz a versenynek – mondta el
Nagy Klára, a társaság hálózatfejlesztési vezetôje.

Strbik László

Losonczi Lívia

A L’Oréal Professionnel ki -
emelt célja, hogy a legjobb fodrá-
szokkal és a legjobb szalonokkal
együtt dolgozva fejlessze a
magyarországi fodrászati piacot.
A nagynevû cég évek óta támo-
gatja a Szakma Kiváló Tanulója
Versenyt, amelyet ebben az év -
ben is igen színvonalas-
nak és jónak ítélt. Mint
ahogy Michel Toth hang-
súlyozta, az ilyen szak-
mai versenyek ko moly
lehetôséget biztosítanak
azoknak a fiataloknak,
akik a következô évek-
ben meghatározhatják a
szakmai fejlôdés irányát,
vagyis akiken a szakma
jövôje múlik.

A L’Oréal Pro fessi o n -
nel Di ví zió igazgatójának
véleménye szerint a fod-
rásztanulók nagyon nyi-
tottak arra, hogy megis-
merkedjenek a versenye-
ken megjelenô szakem-
berekkel és cégekkel.
Rá a dásul olyasmiket ta -
pasztalhatnak meg a
szakmájukkal kapcsolat-
ban a gyakorlatban, ami -
re az iskolapadban nem
nyílik lehetôségük.

Michel Toth megítélé-
se szerint talán még en -
nél is fontosabb, hogy a verse-
nyeken megmérettetik a kreativi-
tásuk, a tehetségük, és megtanul-
hatnak nagyot álmodni. A cég
vezetése ugyanakkor úgy véli,
hogy az ilyen eseményeken való
részvétel hozzájárulhat a szakma
presztízsének növeléséhez is,
ahhoz, hogy a fodrászat egyszer
elfoglalhassa az ôt megilletô
megbecsült helyet a hivatások

sorában. A fodrászat ugyanis
nagyon szép, ugyanakkor rendkí-
vül összetett szakma is, amely
sokféle képességet és nagy tu -
dást igényel. Akik ebben a szak-
mában a legjobbakká tudják fej-
leszteni magukat, országos, sôt,
nemzetközi hírnévre is szert
tehetnek, és valódi sztárok szü-
lethetnek – mondja Michel Toth.

A L’Oréal Professionnel évek

óta kiemelt figyelmet szentel a
szakképzés témakörének, mivel
az oktatás színvonala, minôsége
nemcsak a szakma, hanem a fod-
rászati piac fejlôdése szempont-
jából is kulcsfontosságú. A ma -
gyar fodrászok technikai tudása
elismert, magas színvonalú. Ezt a
gyakorlati tudást azonban legin-
kább a szalonokban tudják a fia-
tal fodrászok elsajátítani. Olyan

szalonokban, amelyek felismer-
ték a folyamatos képzés fontos-
ságát, és invesztálnak a dolgozó-
ik és tanulóik továbbképzésébe.
Ebben a szakmában a folyama-
tos tanulás és megújulás képes-
sége elengedhetetlen a sikerhez,
hiszen a vendégek igényei is
folyamatosan változnak. A fodrá-
szat nagyon szorosan kötôdik a
divathoz, ami egy állandóan vál-
tozó, fejlôdô terület, és ezzel
lépést kell tartaniuk azoknak a
fodrászoknak, akik sikeresek
szeretnének lenni. Az üzletek
számára is fontos, hogy a munka-

piacra érkezô fiatalok jól képzet-
tek legyenek, és gyorsan be tud-
janak illeszkedni a szalon életé-
be. A fiatalok lendületére, krea-
tív energiájára nagy szüksége
van a szakmának, de emellett
természetesen elengedhetetlen
a technikai tudás megléte, amit
a vendégeknek nyújtott szolgál-
tatások során kamatoztathat-
nak.

A L’Oréal Professionnel Divízió a szakma jövôjéért

Fodrász sztárok születhetnek
A fodrászatban valódi sztárok születhetnek – állítja Michel
Toth, a L’Oréal Professionnel Divízió igazgatója, aki szerint
a szakmai versenyek nagyszerû lehetôséget jelentenek a
fiataloknak arra is, hogy megtanuljanak nagyot álmodni.

D. L.

Az összetett szakma sokféle képességet és nagy tudást igényel

Egy színvonalas verseny mindig emeli a szakma presztízsét
– állítja Aubéli Vanda, a Gigi kozmetikai cég szakmai veze-
tôje. A magyar kozmetikusok képzése nemzetközi mércével
mérve is nagyon jó, és ezt a fiatalok a jövôben a nagy euró-
pai és világversenyeken is bizonyíthatják. 

Aubéli Vanda, a Gigi szakmai vezetôje
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Terényi Nándor, az ELMÛ sze -
mélyzetfejlesztési osztályvezetô-
je elmondta: szponzori hozzájá -
rulásuk több részbôl tevôdik
össze. Egyrészt a nyerteseknek,
és helyezetteknek céges emblé-
mával ellátott ajándékokat, tö -
rülközôket, illetve digitális mul -
ti funkciós villamos áram-,
feszültség- és ellenállásmérôt
adnak. Másrészt a villanysze -
relô-versenyhez nélkülözhetet-
len mû  szereket, mérôpadokat is
a társaság biztosítja. Az idei vil-
lanyszerelôi versenyhez elkészí-
tettek egy garázs szimulátort.

– A  versenyzôknek a villamos
áram erôsségét, valamint a telje-
sítményét kellett mérniük. Ki vá -
ló, végrehajtható, ám a szakmai
tudás legjavát felmérô feladat
volt – emelte ki.  

A verseny feladatsorát az
Elektromosipari Ma gán vál lal ko -
zók Országos Szövetsége és az
ELMÛ közösen alakította ki, és
ez így lesz a jövô évi verseny al -
kal mával is. 

– Ennek azért van jelentôsége,
mert tavaly és korábban sokszor
komolytalan feladatokat kellett
megoldaniuk a versenyzôknek.
Ettôl az évtôl kezdve azonban,
amióta az MKIK vette át a ver-
seny szervezését, erôsen támasz-
kodik a szakmai szervezetek
tanácsaira a verseny minden
szakaszában, így a megoldandó
feladatok kialakításakor is –
hangsúlyozta Terényi Nándor. 

De legalább ennyire fontos,
hogy a verseny teljes logisztiká-
ját az ELMÛ vállalta, vagyis a 16
szakma versenyéhez szükséges
berendezéseket, eszközöket a
cég darus autóival szállítja a
helyszínre és vissza.   

Mint elmondta, a 2009-es
SZKTV lesz a második alkalom,
hogy támogatják a versenyt.
Emlékeztetett arra, hogy jelen-
leg összesen 71 tanulószerzôdé-

ses villanyszerelô tanulójuk van,
úgy, hogy az  ELMÛ-nél 37-en,
míg az ÉMÁSZ-nál 34-en sajátít-
ják el a szakma csínját-bínját. Az
ELMÛ 27 millió forintot, míg az
ÉMÁSZ 25 millió forintot áldoz a
célra. A cég profiljából adódóan
csak villanyszerelô szakmunká -
sokkal foglalkoznak.

Az ELMÛ Oktatási Központja
folyamatosan hirdet felvételt a
villanyszerelô-szakma iránt ér -
deklôdô, a 10. osztályt sikeresen
elvégzett, egészségileg alkalmas
fiatalok számára. A felvett je -
lentkezôk iskolaválasztását is
meg tudják oldani. A szakmai
(11–13. osztály) évfolyamokra
tanulószerzôdést kötnek, amely-
ben biztosítják a jelölt számára a
szakmai gyakorlati képzés felté -
teleit. Ebben az idôszakban
tanulóik a tanulmányi eredmé-
nyüktôl nagymértékben függô
díjazásban részesülnek, amely-

nek kezdô összege – közepes
tanulmányi eredmény esetén – a
törvény szerint kötelezôen elôírt
összeg duplája, azaz a minimál-
bér 30 százaléka.

A szakmai gyakorlati képzés
jól felszerelt, újpesti tan mû he -
lye ikben folyik. Az utolsó évesek
szakemberek felügyelete mellett
megismerkednek az áramszol-
gáltatói villanyszerelôi felada-
tokkal is. 

Terényi Nándor szerint, aki a
villanyszerelés mellett dönt, vál-
tozatos, szép szakmát választ

magának, és több újabb szakma
elsajátításának lehetôsége nyí-
lik meg elôtte. Ilyen például a
villamoshálózat-szerelô, kábel-
szerelô, többféle munkagépke-
zelô, érintésvédelmi felülvizsgá-
ló, villámvédelmi felülvizsgáló,
elektrotechnikai technikus. A
szakma elsajátítása során tanu-
lóik áramszolgáltatói szemléle-
tet is szereznek. A cégcsoport a
hároméves szakmunkásképzés
befejeztével biztos munkahe-
lyet, jó fizetést és számos béren
kívüli juttatást kínál a legjob-
baknak.

Az ELMÛ–ÉMÁSZ-csoport támogatása többrétû

Az SZKTV teljes logisztikáját
vállalták a következô versenyre
A Budapesti Elektromos Mûvek Nyilvánosan mûködô rész -
vénytársaság (ELMÛ Nyrt.) és az Észak-magyarországi
Áramszolgáltató (ÉMÁSZ) Nyrt. társaságcsoport mintegy
egymillió forintnak megfelelô természetbeni juttatással
támogatja a 2009-es Szakma Kiváló Tanulója Versenyt.

Strbik László

Terényi Nándor, az ELMÛ személy zet fejlesztési osztályvezetôje

– Társaságunk korábban is
támogatta a verseny megrende -
zését, de csak kisebb ajándékok-
kal. Az idei évben a Magyar
Kereskedelmi és Iparkamara

szervezésében elôször a Hung -
expo területén nagyszabású
fesztivál keretében zajlott a ver-
seny, amelynek csaknem tízezer
látogatója volt. Ezért a versenyt
cégünk is a korábbiaknál na -
gyobb összeggel szponzorálta –
hangsúlyozta az ügyvezetô igaz -

gató. Ki fej tette, bízik abban,
hogy a 2009-es SZKTV még job-
ban szervezett és még látogatot-
tabb lesz, mivel a Budapesti
Vásárközpont új, tízezer négy-
zetméteres G pavilonjában és a
vele összekötött, korszerûsített
A pavilonban a korábbiaknál is
nagyobb tér áll majd rendelke-
zésre.  Így a számukra legfonto-
sabb villanyszerelô szakmai ver-
seny helyszíne is tágasabb lesz. 

A jövô évi szakmai megméret-
tetés annyiban is újszerûnek
ígérkezik, hogy térben is elvá-
lasztják az úgynevezett „látvány”
szakmák versenyeit az építôipa-
ri jellegûektôl. 

– Számunkra nagyon fontos,
hogy a villanyszerelô szakmá-
ban végzô tanulók megismerjék
a cégünket, és már a pályájuk
kezdetén információkhoz jussa-
nak a termékeinkkel kapcsolat-
ban – hangsúlyozta Garai János.
Ezenkívül kiemelt jelentôséget
tulajdonítunk annak, hogy a
szakképzés színvonala emelked-
jen, és a tanulók megismerjék a
szerelôbarát, modern rend szer -
me goldásokat.

– Már a villanyszerelô-szak-
mában is tapasztalunk létszám-
hiányt, ezért kifejezetten egyet-
értünk a verseny fô cél ki tû zé -
seivel, különösen azzal, hogy a
„fizikai szakmák” társadalmi

presztízsének és vonzerejének
növelése a szakmunkás pálya-
modell bemutatása, nép sze rû sí -
tése, valamint a pályaválasztás
és pályaorientáció elôsegítése
rendkívül fontos – emelte ki az
ügyvezetô igazgató. 

Garai Jánostól megtudtuk:
Bugyiban a cég új beruházásba
kezd a meglévô telephely mellett
található ipari parkban. A mint-
egy 15 ezer négyzetméter alapte-
rületû két gyártócsarnokot két-
milliárd forintból valósítják meg
saját és az anyacég pénzügyi for-
rásaiból. Az új gyártócsarnok
2009-ben várható átadásával öt -
ven új munkahelyet teremtenek.
Bár javarészt betanított mun ká -

sok ra van szükségük, a mû szak -
ve zetôi, középvezetôi pozíciókat
tapasztalt villanyszerelôkkel, vil -
la mosipari szakemberekkel töl-
tik be. Az új üzemcsarnokban
fogják gyártani a cég eddig kül-
földön elôállított mûanyagipari
termékeinek zömét. A  fémalapú
villamos szerelési anyagokat to -
vábbra is Bugyiban állítják elô,
ahol jelenleg 530 fôt foglalkoz-
tatnak. Mivel a cég telephelyé -
nek infrastruktúrája kiváló, ked-
vezôek a közlekedési feltételek,
elônyösek a munkaerô-piaci
adottságok, az OBO Bettermann
megkezdte kelet-közép-európai
központjának kiépítését ezen a
területen.

Az OBO Bettermann Kft. a szerelôbarát, modern megoldásokért

Már villanyszerelôk is
„kerestetnek” – új pályamodellek
A villamos szerelési anyagok forgalmazásában Ma gyar or -
szá gon piacvezetô OBO Better mann Kft. csaknem egymillió
forinttal támogatja a 2009-es SZKTV-t, ami mintegy tíz
százalékkal több, mint az idei támogatási összeg volt. Ebbôl
több mint félmillió forint a szponzori díj, a második
helyezett diákok és felkészítô tanáraik részére pedig het-
venöt-hetvenöt ezer forint értékû jutalmat biztosítunk –
mondta el Garai János ügyvezetô igazgató. 

S. L.

A villamos szerelési anyagokkal ismerkednek a tanulók

− Miért gondolták úgy,
hogy a Strabagnak érdemes
támogatnia a szakmai ver-
senyt?

– Az építôiparban általános
probléma a szakember-utánpót-
lás, a vezetô cégek alapvetôen
érdekeltek abban, hogy a szak-
ma ne épüljön le. A szakmai ver-
seny szponzorálása is jó alkalom
arra, hogy segítsük növelni az
oktatás hatékonyságát, és a diá-
kok motivációját a tanulásra.

− A Strabag maga is részt
vesz a szakképzésben?

− Természetesen, a Sal gó tar -
já ni Területi Igazgatóságunk fog-
lalkozik a szakképzéssel. A szak -
képzési hozzájárulás azon részé-
bôl, amelynek a felhasználását
mi határozzuk meg, támogatjuk
az építôipari szakiskolákat.

− Tapasztalataik szerint
elég korszerû ismereteket
tanítanak, jól felkészítik a
jövendô szakembereket ezek
az iskolák?

– Tényként tudomásul kell
venni, hogy napjainkban kevés a
jelentkezô az építôipari iskolák-
ban, s a gyengébb tanulókból
lesznek kômûvesek, ácsok, bur-
kolók. A kontraszelekció miatt
korlátozottak a lehetôségek, az
iskolák, a tanárok egyáltalán
nincsenek könnyû helyzetben,
amikor a szakma legkorszerûbb,
legmagasabb szintû ismereteit
pró bálják átadni. A munkahe-
lyek értékelése szerint a kezdô
szakmunkások gyakorlati felké-
szültsége sok kivánnivalót hagy
maga után.

− Gondoltak már arra, hogy
esetleg bemutatókat tarsanak az
iskolákban vagy nyílt napon
fogadjanak az üzemekben, épít-
kezéseken egy-egy tanulói cso -
por tot?

− Eddig nem foglalkoztunk
ilyesmivel, de elképzelhetô, hogy
elindulunk ezen az úton. A szpon-

zorációba is most elôször kapcso-
lódtunk be, a Szakma Kivá ló
Tanulója Verseny alkalmából. 

– A Strabag egyebek között
magasépítéssel, útépítéssel
foglalkozik. Fogadnak pálya-
kezdô szakmunkásokat?

– A klasszikus szakipari mun-
kákat többnyire az alvállalkozó-
ink végzik, ôk felelôsök az épü-
letek külsô megjelenéséért. Egy -
e lôre megfelelô, jó mi nô sé gû
munkát adnak ki a kezükbôl, de
tôlük is azt hallom, hogy évek
óta egyre gyengébb szakembere-
ket kénytelenek alkalmazni. Az
oktatás – nyilván nem is csak a
saját hibájából – nem sokat ja -
vult az utóbbi idôben. Az építô-
iparban pedig már évek óta sok
a külföldi munkavállaló. Sôt,
kimondhatjuk, hogy az alvállal-
kozók a román és az ukrán szak-
munkások nélkül nem is nagyon
boldogulnának. Ez a kényszer-
pálya a nemzetközi építôipari
cégekkel szemben egyáltalán
nem javítja az esélyeinket, sôt
hosszú távon lemaradhatunk.
Lassan ugyanez a helyzet a
magasépítésnél, az útépítésnél
is, hiszen ott már mi is foglal-

koztatunk külföldi szakembe -
reket. Márpedig olyan be ru há   -
zások generálkivitelezôjeként,
mint például Hajdúszoboszló új
élményparkja, az Aqua Palace,
nem lehet hibázni. Sok múlik a
szakembereken. Mi sem kaphat-
tunk volna kitüntetést – a Kip -
szer rel együtt – a Fôvárosi Ön -
kor mányzat Bajcsy-Zsilinszky
Kórház és Rendelôintézet Új
Diagnosztikai és Mûtéti Tömbje
kivitelezéséért, ha a cégünknek
nem lettek volna felkészült, ma -
gasan képzett szakemberei. 

− Ön is jelen volt a Szakma Ki -
vá ló Tanulója Verseny díjkiosz-
tóján, látta a vizsgamunkákat.
Ezek alapján a legjobb tanulók
megállják majd a helyüket a jö -
ven dô mun kahelyükön, az épít-
kezéseken is?

− Mindenekelôtt igazolva lát-
tam, hogy érdemes volt bekap-
csolódnunk a szakmai verseny
szponzorálásába. A kômûves,
ács, festô-mázoló és hidegbur-
koló vizsgamunkák jó színvona-
lúak voltak, komoly szakmai
felkészültséget feltételeztek. A
versenyen látottak-tapasztaltak
adnak okot némi bizakodásra,
hogy már a közeli jövôben
rátermett, jó képességû diákok
jelentkeznek majd a szakisko-
lákba, akikbôl a munkát szere-
tô, megbecsült szakemberek
lesznek.

A Szakma Kiváló Tanulója Versenyt a Strabag Magas- és
Mérnöki Létesítmény Építô Kft. is támogatta. Vermesy
Sándor ügyvezetô igazgató tetszését is elnyerték a vizsga-
munkák, s bár elôször szponzorálták a versenyt, úgy tûnik,
jövôre is számíthatnak a cégre a verseny szervezôi.

Strabag Magas- és Mérnöki Létesítmény Építô Kft. 

„Egyáltalán nem bántuk meg, 
hogy szponzoráltuk a versenyt”

Vermesy Sándor, a Strabag ügyvezetô igazgatója

Dalia László

Az OBO Bettermann cég tulajdonosa Ulrich L. Better mann 1993 ôszén alapította az OBO Bettermann
Hungary Kft.-t Budapesten. A cég kezdetben rögzítéstechnikai anyagok ös szeszerelését végezte az anya-
vállalat részére, majd ké sôbb, 1994 tavaszán megkezdte ke reskedelmi tevékenységét. A cég dinamikus
fejlôdésének köszönhetô, hogy három év alatt „kinôtte” budapesti in gatlanát, ezért 1996-ban megvásá-
rolta Bugyi községben a mintegy 20 hektárt kitevô mai telephelyét. Az új gyártócsarnok, áruraktár és iro-
daépület kialakítása, illetve felépítése rövid idô alatt, 1997-ben befejezôdött.

A cégvezetés döntése alapján 2006-ban különvált az értékesítés és a termelés, az értékesítést az OBO
Better mann Kereskedelmi és Szol gál ta tó Kft. önállóan folytatja. A cég Magyarországon piacvezetô a vil-
lamos szerelési anyagok forgalmazásában. Kínálatuk több mint 30 ezer termékbôl áll.

Munkatársaik naprakész mû szaki tanácsadással segítik a vevôket, a cég minden jelentôsebb szakmai
kiállításon megjelenik, rendszeresen szervez szak mai szemináriumokat és ok tatási programokat, ahol
a ter vezôk, kivitelezôk és kereskedôk is elméleti és gyakorlati ismeretekhez juthatnak, megismerhetik a
legújabb fejlesztési eredményeket, trendeket és szabványokat.



Földi Miklós igazgató elmond-
ta: a jövô tavaszi verseny újdon-
sága, hogy ezúttal már 12 ver-
senyzô komplett konyhai eszköz
felszerelésével támogatják a ver-
senyt, vagyis a társaság az
összes szükséges sütô-fôzô-hûtô
berendezést biztosítja, így a sza-
kács-, cukrásztanulók, a legmo-
dernebb konyhai eszközökön
készíthetik el „pályamûveiket”.

Emlékeztetett arra, hogy az
idei tavaszi versenyen még csak
hatan versenyezhettek egyszer-
re, ám jövôre már – támogatá-
suknak köszönhetôen – 12 fiatal
tud sütni-fôzni egy idôben. Ez
ugyanakkor nem jelenti azt,
hogy többen indulnak ebben a
kategóriában, hanem inkább azt,
hogy rövidebb ideig tart majd a
versengés. 

Földi Miklós utalt arra, hogy
egy munkahely felszerelése egy-

millió forintba kerülne, még a
kölcsönzés is tetemes összeget
tett volna ki. A versenyre fel-
ajánlott konyhai berendezéseket
a társaság szakemberei a hely-
színre szállítják, beüzemelik,
majd a verseny végeztével el is
szállítják.

A Földi Kft. számára azért van
kiemelt jelentôsége az SZKTV
támogatásának, mert a verse-
nyen induló cukrász-, pincér-,
szakácstanulókból lesznek a
jövô vendéglátó-ipari szakembe-
rei, vállalkozói, döntéshozói. A
versenynek kiváló reklámértéke
van, lehetôséget kínál arra, hogy
az ifjú mesterjelöltek már most
megjegyezzék a cég nevét –
mondta az igazgató.

– Most vetjük el azt a magot,
ami lehet, hogy csak öt-tíz év
múlva fog megrendelések formá-
jában kiserkenni – emelte ki
Földi Miklós.

Az SZKTV-t jövôre immár
második alkalommal támogatja

a cég, amire a stabil gazdálkodá-
sa teremtett alapot. Földi Miklós
azt reméli: ezzel is hozzá tudnak
járulni a szakmák megbecsültsé-
gének emelkedéséhez. Mint el -
mondta, korábbi terveik között
szerepelt lakatos, hegesztô szak-
munkások és betanított munká-
sok felvétele, de mindeddig
hiába keresték a megfelelô szak-
embereket, nem sikerült a lét-
számot feltölteni. Egyre komo-
lyabb a szakmunkáshiány, mi vel
manapság a kétkezi munka nem
perspektíva. Pedig egy szakmá-
ját magas szinten mûvelô
hûtôgépszerelô ma Ma gyar or -
szá gon legalább annyit keres,
mint egy informatikus. A jó he -
gesz tôket csak mérnöki fizetés-
sel tudjuk felvenni, megtartani,
mert kulcsemberek, nélkülük
termelés egyszerûen lehetetlen-
né válna.

2008. OKTÓBER 7T Á M O G A T Ó K

– Mi motiválja Önöket az
SZKTV támogatásában?

– A Hensel célja, hogy azok a
fiatalok, akik az iskolapadból ki -
lépnek az életbe, olyan ismeretek-
kel is rendelkezzenek, amelyek
lehetôvé teszik számukra a gya-
korlati dolgokban való könnyebb
eligazodást és a munkába állást.
Az iskola adja meg a megfelelô
elméleti alapokat, de szükség van
korszerû gyakorlati ismeretekre
is. Véleményünk szerint például az
ilyen rendezvények éppen ezt szol-
gálják. Bízunk abban, hogy az álta-
lunk nyújtott támogatás alapvetô-
en hozzájárul e cél eléréséhez.

– A tavaszi verseny beváltot-
ta-e a hozzá fûzött várakozása-
ikat, lebonyolításában mi érté-
kelhetô jónak, s mi kevésbé?

– Nincsenek olyan elvárásaink,
amelyeket mérni, vagy bármilyen
formában ki lehet mutatni. Az
eredmény maga a rendezvény, az,
hogy ott fiatalok korszerû ismere-
tekkel és termékekkel találkoznak
és felkészülhetnek a jövôjükre.

– Cégük mennyire érdekelt a
szakképzésben?

– Minden magyar vállalkozás,
még akkor is, ha tulajdonosa kül-
földi, mélyen érdekelt abban, hogy
a magyar szakemberek magas
színvonalú és a munkájuk során
jól alkalmazható képzést kapja-
nak, mert ez a vállalkozások jövô-
jének záloga, és a mai nehéz gaz-
dasági környezetben a túlélés
egyetlen lehetôsége. Így a Hensel
Hungária Kft. számára is alapvetô
fontosságú a hazai szakemberkép-
zés színvonala és minôsége.

– Milyennek tartja a képzé-
sek színvonalát?

– Mi elsôsorban a villanyszerelô
szakmával állunk kapcsolatban, és
határozottan állíthatom, hogy a
magyar villanyszerelôk világvi-
szonylatban is az élvonalba tartoz-
nak mind szakmai, mind pedig
gyakorlati téren. Német kollégák-
kal beszélgetve gyakran rácsodál-
kozunk, hogy azokat a problémá-
kat, amelyekkel ôk küzdenek,

nálunk a villanyszerelôk kreatív
gondolkodással és kiváló szakmai

hozzáértéssel egyszerûen megold-
ják. A hazai képzés ebbôl a szem-
pontból is kiemelkedô.  

– Miként készülnek a jövô
évi SZKTV-re?

– Hasonlóképpen, mint eddig:
dolgozunk, és igyekszünk olyan
gazdasági eredményeket elérni,
amelyek lehetôvé teszik, hogy a
rendezvényt támogatni tudjuk.
Szándékaink szerint az elôzô évi-
nél nagyobb mértékben.

– Beosztása, feladata kap-
csán kötôdik a szakképzéshez,

vagy személyes elkötele-
zettség vezérli a verseny
támogatásában?

– 2007 augusztusától dol -
gozom a Hensel Hungária
Kft. ügyvezetôjeként, ezt
megelôzôen a felnôttkép-
zésben tevékenykedtem. Az
iskolapadokból már kinôtt,
de szellemi fejlôdésükre
igényes emberek oktatása
közben jól megmutatkozott
számomra, hogy mennyire
nem mindegy, valaki hon-
nan és milyen elôélettel
érkezik. S ebbe beletartozik
az is, hogy részt vett-e pél-
dául valamilyen szakmai
versenyen, megméretteté-
sen. Igen, személy szerint is
fontosnak tartom, hogy a
Szakma Kiváló Tanulója
Verseny és a hozzá hasonló
rendezvények sikerrel tel -
jesítsék küldetésüket, a Hen -

sel ügyvezetôjeként pedig – a cég
német tulajdonosaival teljes egyet-
értésben – munkatársaimmal
együtt minden szükséges támoga-
tást megadok ehhez.

Ha valaki, akkor Takáts Péter, a Hensel Hungária Kft. ügy -
vezetôje igazán ismeri a szakképzés, a felnôttképzés min-
dennapi gondjait, támogatásának szükségességét, hiszen
maga is oktató volt, mielôtt a cég vezetôje lett. Érzelmi
elkötelezettségét immáron gazdasági, vállalati érdekek is
erôsítik.

A Hensel Hungária Kft. ügyvezetôje maga is oktató volt

Élen a piacon, élen a képzésben

Kéthelyi Péter, a cég mûszaki
menedzsere úgy véli, az SZKTV
egyre inkább érdemi módon
segíti megvalósítani a Schneider
Electric egyik célját. Ne ve ze te -
sen azt, hogy a cég már a szak-
képzés során kapcsolatot te -
remt sen a leendô szakemberek-
kel, és részese legyen akár a tan-
anyagok összeállításának is. Az
sem hagyható figyelmen kívül,
hogy a versenyek révén közvet-
len kapcsolatba kerülhetnek
mind az oktatókkal, mind a
„jövô reménységeivel”, azaz a
legtehetségesebb fiatal szakem-
berekkel. A tavaszi verseny
tapasztalatai kapcsán a mûszaki
menedzser megjegyezte: a ver-
seny lebonyolítása és helyszíne
számukra teljesen új volt. A
többi szakmával együtt megtar-
tott döntô emelte a verseny szín-
vonalát, nagyobb rangot adott a
megmérettetésnek. A szakmai
fesztivál jellegû rendezvény a
korábbinál nagyobb figyelmet
kapott, a média sokoldalúan
mutatta be a sikeres verseny -
zôket. 

– Az SZKTV támogatása azért
is fontos számunkra, mert a ver-
senyeken a leendô szakemberek
a mi termékeinket használják –
hangsúlyozta Kéthelyi Péter. Az

iskolák támogatása is ugyanezt a
– ha úgy tetszik – marketingcélt
szolgálja, hosszú távon. A tanu-
lók a gyakorlati képzés során
megismerik a termékeinket, és
feltehetôen késôbb is azt vá -
laszt ják majd, ha önállóan dol -
goz nak. Sôt, abban is bízunk,
hogy a megismert technikai
megoldásokat kollégáiknak is
ajánlani fogják.

A céget érintô szakmákban,
elsôsorban a villanyszerelô-kép-
zésben az utóbbi idôben jelentôs
a fejlôdés – állapította meg. A
tanárok nyomon követik az
egyre sûrûbben megjelenô új -
don ságokat, szívesen fogadják a
gyártóktól érkezô ilyen irányú
tá mogatást, információkat. A
kor szerû eszközök lehetôvé te -
szik az oktatás színvonalának
emelését. Egyre több tanmûhely
újul meg. Az oktatásban bátran
használják és igénylik is a szak-
mai segítséget. A jövô évi ver-
senyre készülve változatlanul
azt a célkitûzést fogalmazták
meg, hogy olyan gyakorlati fel-
adat megvalósítását segítsék
elô, amely a tanulók számára
egy fajta szakmai kihívást is je -
lent. Az ezzel kapcsolatos egyez-
tetési folyamat azonban még
csak az elején tart.

A Schneider Electric Hungária
Zrt. központjában minden évben
megszervezik az úgynevezett

tanári napokat, amelyeken az
aktuális újdonságokról is tájé-
koztatást adnak. Az elôadások
anyagát természetesen az okta-
tók rendelkezésére bocsátják,
így az információkat a képzés
során is fel tudják használni. A
Schneider Electric esetében az
újdonságokról való téjékoztatás
különösen aktuális, mert jelen-
tôs változásra készülnek: a
korábbi magyarországi márka-
nevek, mint például a Merlin
Gerin, a Telemecanique és a
Prodax–Schneider Electric már-
kanévvé alakulnak át. Ez csupán
a csomagolás és a termékjelölés
területén jelent változást, a ter-
mékek teljesítménye, mûszaki
jellemzôi, minôsége nem módo-
sul. A 2008-as év még egy fontos
változást tartogat: a Schneider
Electric Zrt. és a Prodax Zrt.
jogilag egy cégként, Schneider
Electric Zrt. néven folytatja
korábbi tevékenységét. 

– Az idei vetélkedôn tökéletes
esélyegyenlôséget biztosítottak
az azonos minôségû szerszá-
mokkal, segédanyagokkal a ver-
senyzô fiataloknak, így kizárólag
a tudásuk különbsége döntötte
el a díjak sorsát – véli Kaszab
Gergely. Reméli, hogy termékei-
ket mind több oktatási intéz-
mény tanulói ismerik meg, és a
cég ezzel is hozzájárulhat az
oktatás színvonalának emelésé-
hez. Ez már csak azért is kívána-
tos, mert az olcsó, gyenge minô-
ségû szerszámokkal, kötôele mek -
kel, segédanyagokkal – ame lye -
ket a képzôintézményeknél hasz-
nálnak –, szinte lehetetlen minô-
ségi munkát végezni. A Würth
már megkapta a jövô évi SZKTV
anyagait, és még az ôsz folya-
mán áttekintik, hogy melyik
üzletáguk, milyen téren kapcso-
lódhat a jövô évi versenyhez.

Kaszab Gergely, aki 15 éve
dolgozik a Würthnél, s ebbôl
nyolc éve már a fa- és építôipari
üzletág vezetôjeként tevékeny-
kedik, személy szerint is nagyra
értékeli a szakképzési versenyt.

Régóta szeretné, ha Ma gyar or -
szá gon is úgy tudnák segíteni a
fa- és építôipari szakmunkás-
képzést, miként Ausztriában,
Németországban vagy Olasz or -
szág ban teszik. Ott ugyanis már
a tanulóévek alatt minden le -
endô szakembernek világos -
sá válik, mit jelent a Würth mi -
nôség.

A Schneider Electric a villamosiparban a világ egyik vezetô
vállalata. Munkatársaik a világ több mint 100 országában
azért dolgoznak, hogy termékeikkel és rendszereikkel
tökéletes megoldásokat nyújtsanak az energiamenedzsment
és villamosenergia-elosztás, az ipari folyamatok irá nyí tás -
tech nikája és automatizálása, az épületautomatizálás és
biztonság, a kritikus energiaellátás és hûtés, az installációs
rendszerek és vezérlés területén. Emellett szolgáltatásaik -
kal, képzéseikkel folyamatosan segítik partnereiket, tevé -
keny kedjenek bármely szakterületen.

A Schneider Electric központja

Takáts Péter, a Hensel Hungária Kft.
ügyvezetôje

Andrássy Antal A. A.

Folyamatos termékfejlesztés
Az 1931-ben alapított Hensel világszerte tevékenykedô cégcso-

portot jelent: a németországi Lennestadtban található anyavállalat
és a fontos külföldi piacokon mûködô leányvállalatok és képvise-
letek folyamatos és erôteljes nemzetközi jelenlétet biztosítanak.
A korszerû berendezések és elosztórendszerek innovatív termék-
skálája révén a Hensel az erôsáramú szektor piacvezetô cégei közé
tartozik, nemcsak az elektromos energia elosztását, hanem az áram -
körök védelmét ellátó elosztóberendezések gyártásában is. A jö vô -
ben is folyamatos beruházásokat terveznek a gyártásban, kutatás-
ban és az alkalmazottak képzésében. A fejlesztések a termékek mi -
nôségének javítását szolgálják. A legújabb Hensel terméket – Eny -
Star néven – az idén szeptemberben mutatták be a szak mának. A
termoplaszt mûanyagból készült moduláris elosztórendszer, külön -
álló elosztóként, zárt oldalfalakkal vagy pedig össze építve elosztó-
berendezésként 250 A-ig szerelhetô. Az EnyStar rendszer világúj-
donság, a hazai piacon is jól ismert Hensel szekrények új generáció-
ja, mely rendkívül gyors szerelhetôségével és igen nagy rugalmas sá -
gá val jelen pillanatban konkurencia nélkül áll. Re mé nyeik szerint az
ipar, a felhasználók hamarosan megkedvelik és egyre többen igény-
lik az EnyStar berendezéseket.

A Schneider Electric is megismerheti a jövô reménységeit

A verseny legyen szakmai kihívás
Würth Szereléstechnikai Kft.

Minôségi szerszámok
a szakoktatáshoz is
A magyar piacon immár húsz éve jelen lévô Würth Sze re lés -
tech nika Kft. hosszú távú befektetései természetes részének
tekinti a magyarországi szakképzés támogatását, ezen
belül a Szakma Kiváló Tanulója Verseny segítését – hang -
súlyozta Kaszab Gergely, a cég üzletágvezetôje. A verseny
lehetôvé teszi a cég és termékeinek bemutatását, népsze rû sí -
té sét is a résztvevôk és a látogatók körében. 

Kaszab Gergely, Würth Sze re lés -
tech nikai Kft. üzletágvezetôje

Strbik László

Munkatársunktól

A Földi Kft. biztosítja a verseny konyhai berendezéseit

Az ifjú mesterek a versenyen
meg jegyzik a támogató cég nevét
Az ipari és üzemi konyhák berendezésével, éttermek és szál-
lodák konyháinak megtervezésével, élelmiszer-ipari felsze-
relések és rozsdamentes berendezések gyártásával foglal-
kozó Földi Kft. biztosítja a 2009 tavasszal megrendezendô
Szakma Kiváló Tanulója Verseny (SZKTV) teljes konyhai
berendezéseit.

A Földi Kft. 1996 szeptem -
berében kezdte meg te vé keny -
sé gét, és mára mintegy 1200
négy zet méteres nagykanizsai
gyártó-logisztikai központtal
és egy budapesti, Haller utcai
bemutatóteremmel rendel ke -
zik, ötven alkalmazottat fog -
lal koz tat. A vállalkozás külföl-
di gyártók kiváló minôségû
ven dég látó-ipari gépeinek és
es z kö zeinek forgalmazásával is
foglalkozik, Olaszországból,
Né metországból és Görög or -
szág ból importálnak. Az áru -
be szer zést, kiszállítást a cég
hét kamionnal végzi.

Tavalyi árbevételük elérte az
egymilliárd forintot, ennek 30
százaléka saját gyártású be ren -
de zések értékesítésébôl, míg
70 százaléka a külföldi minôsé-
gi termékek forgalmazásából
tevôdött össze.

Vidéken és a we ben
terjeszkedik a Wü rt h

A cég idei tevékenységében
az egyik legjelentôsebb vál-
tozás, hogy a Würth Shop há -
lózat elsô két tagja megjelent
Debrecenben és Miskolcon. Ez
azt jelenti, hogy egyre na gyobb
árukészlettel és szakmai segít-
séggel állnak a helyi vevôk ren-
delkezésére, igényeik ki elé gí té -
sére. Nagy gondot fordítanak
az értékesítôk helyes ki vá lasz -
tá sára is, aszerint szelektálnak,
hogy például egy négy-öt fôs
kis családi cég vagy egy 80-90
fôs vállalkozás kiszolgálása a
feladatuk. Ugyanakkor tovább
fej lesz tették Webshop rende -
lési lehetôségeiket is. A raktár -
me nedzs mentben elsôrangúan
hasz nál ható ORSY tároló rend-
szer beváltotta a hozzá fûzött
reményeiket. Egyszerû in ter -
netkapcsolat segítségével ma
már a vevôiknél lévô ORSY
Scanner segítségével gyorsan
fel tölthetôk a speciális raktár -
helyeik is. 

A versenynek reklámértéke van
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– Milyen helyezéseket értek
el az Építôipari és Díszítô
Szak kö zép iskola diákjai az idei
versenyen?

− Hagyományosan jól szerepel-
tek, többen végeztek az elsô tíz
helyezett között. Az ácsoknál mi
szereztük meg az elsô, a harmadik
és a negyedik helyet, az épület -
burkolóknál pedig a negyedik és a
hatodik helyen végeztünk. 

− Miért fontos ez a verseny a
diákoknak?

− Számukra igazi kihívás, hiszen
az elsô alkalom, hogy házon kívül
is megmérettetik a tudásuk, ráter-
mettségük. Ha jól sikerül, vagyis
bekerülnek az elsô tízbe, akkor
nem kell szakmunkásvizsgát ten-
niük, és megkapják a szakmunkás-
bizonyítványt. A verseny tehát
egyben vizsga is. Arról nem beszél-
ve, hogy az ország tíz legjobb kô -
mûvese, burkolója vagy ácsa közé
bekerülni nagy dicsôség. A ver-
senyre való jelentkezés egyébként
önkéntes, a jelentkezôk közül a
tanárok választják ki a legjobba-
kat, az esélyeseket, és felkészítik
ôket a jó szereplésre. 

− Az idei verseny után az
oktatókat is megjutalmazták,
nagy hírverést is kapott az ese-

mény, a kancelláriaminiszter
fogadta a résztvevôket a Par -
lamentben. Ez nem jelent ked -
vezô fordulatot?

– Kétségtelen, hogy a mostani
versenynek sokkal kedvezôbb volt
a visszhangja, mint az elôzôeké,
ami annak is köszönhetô, hogy a
szervezôk átvették a nemzetközi
gyakorlatot, és szakmai fesztivál
keretében rendezték meg a szak-
munkástanulók versenyét. Az is jó
ötlet, hogy a Budapesti Nem zet -
közi Vásárközpontban volt a meg-
mérettetés. Kedvezô fo gad tatásra
talált, hogy a tanulókat felkészítô
gyakorlati és az elméleti oktatókat
is megjutalmazták 100 ezer forint-
tal, nem csak a versenyzôket.

– A magyar építôipari válla-
latok vezetôi panaszkodnak,
hogy egyrészt kevés a szak-
munkás, másrészt nem is elég
képzettek a munkára jelentke-
zôk.

– Nem divat ma kômûvesnek
állni, piszkos, nehéz munka, és
társadalmi rangja sincs. Miközben
a kéz mû ves munka mindenütt a
világon felértékelôdik, egyre fon-
tosabb lesz. Arról nem is beszélve,
hogy az építôipar mennyit válto-
zott az utóbbi évtizedekben; igé-
nyes anyagok, technológiák jelen-
tek meg, amelyek alkalmazásához
komoly szakértelem kell. 

– Az ellentmondás tehát ab -
ban van, hogy miközben igé-
nyesebb lett a szakma, messze
nem a legjobb képességû fiata-
lok jelentkeznek az építôipari
szakmákra, ácsnak, kô mû ve s -
nek, burkolónak. Hogyan tud-
ják a szakképzési intézmények
áthidalni ezt az ellentmondást?  

– Csodákra persze nem va -
gyunk képesek, de nagyon fontos
lenne a pályaorientáció kommuni-
kációját is megerôsíteni. El kelle-
ne érni, hogy a srácok még a
pályaválasztás elôtt szembesülje-
nek azzal, a kômûvesség ma már
nem tróger munka. Fehér mun-
kásruhában gyakorolnak a diá-
kok, s a tégla sem ugyanaz, mint
húsz vagy harminc éve. A tan-
könyvek sem gyôzik már az új
technológiák, anyagok ismerteté-
sét, túl sok a változás. 

Dalia László

Az Építôipari és Díszítô Szakközépiskola idén is jól szerepelt 

Még van esély a fordulatra
A Szakma Kiváló Tanulója Versenyen legutóbb nagyon jól
szerepeltek az Építôipari és Díszítô Szakközépiskola diák-
jai. Deli Albert, az iskola igazgatója szerint nagyon jó vissz -
hangja volt annak az új kezdeményezésnek, hogy immár az
oktatókat is megjutalmazzák, ahogy ezt világszerte meg -
teszik, hiszen az iskola még a tanárok felkészítô munkáját
sem tudja anyagilag elismerni.

– Ma már nagyon kevés olyan
iskola van az országban, mint a
miénk. Mi úgynevezett tiszta pro-
filú szakiskolaként mû kö dünk,
ahol csak a fa ipar különbözô
szakmáira képezik a diákokat.
Akik itt tanulnak, bútorasztalo-
sok, kárpitosok, fa ipari techniku-
sok, mû bú tor asz ta losok lehetnek.
Az iskolába mintegy 800 diák „jár
be” naponta a fôvárosból és von -
záskörzetébôl. Akik itt kapnak
bizonyítványt, azok iránt ko moly
kereslet van a cégeknél, ámbár a
fizetések ezekben a szakmákban
nem nagyon vonzóak – mutatja be
az intézményt Kell nerné Füzi
Mária igazgató.

Iskolájuk évek óta indít fiata-
lokat a szakmai versenyeken, s
többnyire igen sikeresek. Ta nu -
ló ik a Szakma Sztár Fesz ti vá lon
is részt vettek, a Szakma Kiváló
Tanulója Verseny keretében.
Egyik kárpitos diákjuk, Erdélyi

Szilárd szép helyezést ért el. A
versenyhez az iskola adta az esz-
közök egy részét. Az iskola szak-
oktatói felügyelték a versenyt.
Ez alkalommal is Farkas Péter
igazgatóhelyettes irányításával
folyt a felkészülés. Neki már
sokéves tapasztalata van, a 2007-
es megmérettetés is hasznos is -
meretekkel szolgált. 

Az írásbeli fordulókat a terü -
leti kamarák bonyolították le. A
legjobbakat pedig továbbküld-
ték a központjukba. Ebbôl azon-
ban az következett, hogy nem
volt egységes a javítás. Ezért azt
tartanák jobbnak, ha a jövô év -
ben egységesen, egy helyen tör-
ténne az írásbelik javítása. A
korábbi évek versenyeinél ezt a
megoldást alkalmazták.

Azt is javasolják, hogy a terü-
leti szervezeteket megfelelô in -
formációkkal lássák el, és pon-
tosan ismertessék meg ôket a
versenyszabályzattal. Ennek hiá-
nyából a legutóbbi verseny so -
rán adódtak konfliktusok. De

összes  sé gé ben az a határozott
vé le ményük, hogy a verseny na -
gyon hasznos és sikeres volt.

– Jó, hogy olyan sok gyerek
vett részt, sokan látták, milyen
sokféle szakma van, és milyen
érdekes lehetôségek állnak elôt-
tük – mondja az igazgatónô. –
Meg kellene találni a módját,
hogyan lehetne visszahozni azo-
kat a szakmákat is, amelyekbôl
ma már szinte nincs is képzés,
például évek óta nem képezünk
kádárokat, pedig biztosan szük-
ség lenne rájuk. 

P. Á.

A Kaesz Gyula Szakközépiskola tiszta profilú

A verseny is nagyon hasznos
a tanuló fiatalok számára
Zuglóban van egy iskola, ahová ha belép az ember, nemcsak
gyerekeket vagy inkább fiatalembereket lát, hanem na gyon
szép tárgyakat is. A Kaesz Gyula Szak kö zép is ko lá ban a
faipar szakmáit tanítják, és en nek jeleit mindenfelé látni.
Nem  csak faragások díszítik az iskolát, vannak intarziás
asztalok, szek rények, és persze más, ke vésbé látványos, de
azért csinos bútorok is. 

A faipar különféle szakmáira
képezik a diákokat

– Miért tartja szükségesnek
és támogathatónak a Szakma
Kiváló Tanulója Versenyt?

– Úgy vélem, az SZKTV haté -
konyan hozzájárulhat mind az
iskolánk, mind az általunk okta-
tott szakmák népszerûsítéséhez.
A versenyfelkészítés során lehe-
tôvé válik olyan munkalégkör
megteremtése a tanulókkal,
amely egyúttal a pedagógust is
hitelesíti, és fokozhatja elfoga-
dottságát. Véleményem szerint
azonban mindenképpen kívána-
tos lenne központilag megfelelô
motivációt biztosítani, arra gon-
dolok például, hogy a díjazás ne
terhelje az iskolát.

– Mi a véleménye a korábbi
versenyekrôl, mit emelne ki

fontos, mások számára is hasz-
nosítható tapasztalatként? 

– Az elôzô versenyek erôssé-
gének tartom a szakszerû elôké-
szítést, a gazdaság külsô szerep-
lôinek bevonását, az életszerû,
komplex feladatrendszerek elô-
készítését, lebonyolítását, érté-
kelését – országosan elismert
szakemberek segítségével. Sem -
mi képpen sem hagynám ki
annak a jelentôségét, hogy az
SZKTV egyfajta mintát ad a ver-
senyen kívüli osztálytársaknak,
valamint azt, hogy a sikeresen
szereplôk részére a képzési idô-
szak befejezôdik, korábban meg-
kapják a szakmunkás-bizonyít-
ványt. A verseny pozitívumai
közé tartozik az iskolai tanárok
sikerélménye, hiszen a döntôbe
jutott tanulóik eredményeiben
nekik is részük van. A pedagógu-

sok motiváltsága, összefogása a
sikeres rendezvény érdekében
mindenképpen visszahat a tan-
testületi közösségre, növeli az
összetartó erôt. Az erôsségek
mellett meg kell említeni né -
hány, véleményünk szerint gyen-
geséget is. Min den ek elôtt a ver-
senyek viszonylagos anyagi szû -
kösségét, forráshiányát, vala-
mint azt, hogy kevés hír, infor-
máció jut el az egészrôl az okta-
táshoz kapcsolódó társintézmé-
nyekhez, így például az általános
iskolákhoz és a vállalkozói szfé-
rához.

– Az új gépipari szakmákban
milyennek látja az SZKTV cél-
jait, esélyeit? 

– E verseny céljai változatla-
nul jók, szükségszerûek. Esélyei
azonban – meglátásom szerint –
romlanak. Elsôsorban azért,
mert a szakképzési hozzájárulás
elvesztette szakmai célorientált-
ságát, s mert az úgynevezett
kimeneteli követelmények sok
területen irreálisak. 

– Véleménye szerint a szak-
közép-iskolai képzés miként
igazodik a piac igényeihez?

– Úgy vélem, a piac
igényei ma még nincse-
nek kellôképpen megfo-
galmazva, így igazodás-
ról nehezen be szél he -
tünk. A szak kö zép is ko -
lák nem elég rugalma-
sak, hiszen ezekben az
intézményekben hosszú
a képzési idô, s a kor-
szerû ismereteknek csak
töredékével rendelkezik
az iskola. 

– Önök miként ké -
szülnek a jövô évi
SZKTV-re?

– Röviden: a korábbi
versenyek tapasztalatai-
nak feldolgozásával, az
évfolyam szakmai felmé-
réseivel, a tehetséges
tanulók kiválasztásával
háziverseny keretében,
amely egyúttal már a
résztvevôk intenzív fel-
készítését is szolgálja.

Andrássy Antal

A Szily Kálmán Mûszaki Szakközépiskola fél évszázada

Háziversenyen választják ki
a legjobbakat a másfél ezerbôl
A fél évszázados múltra visszatekintô Szily Kálmán Mû -
szaki Szakközépiskola évente másfél ezer tanulót képez.
Az elmúlt évtizedek alatt számos szakmában, szakemberek
tízezreit bocsátotta ki falai közül. A szakmai versenyek
jelentôségérôl az intézményt immár tizenkét esztendeje
vezetô Márkusné Gábor Ildikó mérnök-tanár igazgatóval
beszélgettünk.

Szakemberek tízezreit képezte a falai között a szakiskola

Több mint 1200 diák tanul
falai között iskolarendszerben,
szakiskolai és szakközép-iskolai
formában – mutatja be intéz -
ményüket Köpf Lászlóné igaz -
gató. – A szakképzési évfolya -
mokon több mint 300 fiatal vesz
részt szakmunkás- és tech ni -
kusképzésben. Ezt a létszámot
évente több száz felnôttképzési
hallgató egészíti ki. Több mint
másfél évtizede foglalkozunk
sajátos nevelési igényû diákok
oktatásával, szakképzésével is.
Ez a munkánk országosan is -
mert és elismert.

– Hagyományaink és jelenünk
is a gépészet, elektrotechnika-
elektronika területéhez kapcso-
lódnak. Ez az elmúlt években
kiegészült a környezetvédelmi
szakmai orientációval, és leg-
újabban a közlekedési területen
is végzünk szakképzést. Isko -
lánk a Dél-budai Szakképzési
Központ súlyponti iskolája. 

Az iskola és egyben a Dél-budai
Szakképzési Központ szakmakí-
nálata sokrétû. Dön tô en olyan
szakmákat tartalmaz, amelyek
ma hiányszakmáknak minôsül-
nek a régióban, például a gépi for-
gácsoló és a villanyszerelô-szak-
mák. A Térségi In teg rált Szak -
képzô Központban (TISZK) ve -
lünk együttmûködô társiskolák
által olyan szakmákra is képe-
zünk, amelyek a fôvárosban, sôt
az országban is, csak ezen a bázi-
son szervezôdnek (például ilyen a
repülôgép-szerelô szakma)

A Dél-budai Szakképzési Köz -
pont egyik nyertese a TÁMOP
2.2.3. pályázatnak, így több mint
225 millió forint áll rendelkezé-
sünkre a tartalmi fejlesztésre, és
reményeink szerint csaknem
egy milliárd az infrastrukturális
fejlesztésre – folytatja az iskola
jövôbeni lehetôségeit vázolva az
igazgatónô.

Az Öveges mindig indít részt-
vevôket a szakmai-tanulmányi
ver senyeken, kiváltképp – szak-
képzô intézményként a Szakma

Kiváló Tanulója Versenyeken.
Így volt ez akkor is, amikor az
érdeklôdés és a figyelem lany-
hult az ilyen fórumok iránt. 

Az iskola tanulói sok értékes
helyezést, díjat hoztak már el a
versenyekrôl. Csak a legutóbbi
években: a 2005/2006-os tanév-
ben a kerékpárszerelô szakmá-

ban 1. helyezést értek el, az ipari-
és kereskedelmi hû tô gép sze relô
szakmában 5., 8., 9., 10. helyet,
de a 2006/2007-es tanévben már
2., 3., 4.-et is. A szel lôzô- és klí -
maberendezés-szerelô szakmá -
ban pedig az 5. helyezést sikerült
elhozni. Még többen „szabadul-
tak fel” a versenyek során, men-
tesülve a szóbeli vagy a gyakorla-
ti vagy épp mindkét vizsgarész
kötelezettsége alól. 

– Fontosnak tartjuk tehát eze-
ket a versenyeket – mondja az
igazgató asszony. – Ezért is örül-
tünk a Magyar Kereskedelmi és
Ipar kamara kezdeményezésé-
nek, hogy 2007-ben az SZKTV-k
döntôit összekapcsolták a Szak -
ma Sztár Fesztivál programjával.
Sok szempontból sikeresnek lát-
juk ezt a kezdeményezést. Pél dá -
ul, hogy a versenyzôkkel szem-
beni követelmények az ipar, a
versenyszféra igényeit támasz-
tották, és a feladatok, a felhasz-
nált eszközök, anyagok a legmo-
dernebb technikai, technológiai

színvonalat közvetítették. A dön -
tôk ilyen módú megrendezése a
pályaorientációt és a pályavá-
lasztást is szolgálja, felkelti az
érdeklôdést a középfokú szak-
képzés iránt, ami ma különösen
szükséges, mert a fiatalok, a szü-
lôk érdeklôdése napjainkban
szinte kizárólag a felsôoktatás
felé fordul.

Örültünk, hogy a programban
szakképzô intézmények, a fôvá-
rosi TISZK-ek is lehetôséget
kaptak a bemutatkozásra, köz-
tük az Öveges és a Dél-budai
Szakképzési Központ.

– Az SZKTV szempontjából
most az új OKJ moduláris rend-
szerének megfelelô szervezést, a
sajátos nevelési igényû tanulók
jogainak érvényesítését és az úgy-
nevezett „kis szakmák” egyen  ran -
gú sí tá sát tartom a legfontosabb-
nak – jelzi az igazgatónô, hogy
milyen javaslatai vannak. – Sze -
retnénk, ha a nemzetközi megmé-
rettetés lehetôségei is nônének,
mert ez most csak nagyon szûk
körnek adatik meg. Emlí tettem
már, hogy hiányszakmákban kép-
zünk, ami azt jelenti, hogy a tanu-
lók rögtön a végzés után jó mun-
kahelyhez jutnak. Jelentôs segít-
séget ad nak ehhez a tanulószerzô-
dések is, amelyeket szép számmal
kötnek diákjaink más szakmák-
ban is, például a hûtô- és klíma-
technikai szakmák területén vagy
a motor- és kerékpárszerelô szak-
mában is. Az elhelyezkedés esé-
lyeit a diákok közül sokan má -
sodik, rokonszakma tanulásával,
illetve technikusi oklevél megszer-
zésével is erôsítik.

A mai felnôtt generációnak Öveges József neve olyan foga-
lom, amely garancia a tudásra, a megismerés élvezetére,
a természettudományok tiszteletére. Ezt a nevet viseli az
Öveges József Gyakorló Középiskola és Szakiskola, amely
2009-ben ünnepli – jogelôdjeit is figyelembe véve – fennállá-
sának 125. évfordulóját.

Öveges József Gyakorló Középiskola és Szakiskola

Több esélyt a kis szakmáknak

Peredi Ágnes

Deli Albert, a szakközépiskola
igazgatója

Több mint 300 fiatal vesz részt szakmunkás- és technikusképzésben
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